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Bezpłatna gazeta 
mieszkańców 

prawej  
strony wisły.
Ukazuje się 
od 1991 r.

Boże Narodzenie  
AD 2023

Drodzy Czytelnicy 
Mieszkańca,

Siostry i Bracia,
W historii zbawienia 

najpierw prorok Izajasz 
zapowiadał: Dziecię 
nam się narodziło, Syn 
został nam dany, na 
Jego barkach spoczęła 
władza. Nazwano Go 
imieniem: Przedziwny 
Doradca, Bóg Mocny, 
Odwieczny Ojciec, 
Książę Pokoju (Iz 9,5).

Kilka wieków później 
aniołowie obwieścili 
pasterzom: «Nie bójcie 
się! Oto zwiastuję wam 
radość wielką, która 
będzie udziałem całego 
narodu: dziś w mieście 
Dawida narodził się wam 
Zbawiciel, którym jest 
Mesjasz, Pan.     cd. str. 3 

Radosnych Świąt Warszawo!

CARIDENT
Gabinet Stomatologiczny

W-wa, ul. Stanis³awowska 3
(naprzeciwko klubu „Orze³”)

 Leczenie w znieczuleniu
  Protetyka – protezy, korony, 

mosty porcelanowe itd.
 Chirurgia stomatologiczna
 RTG na miejscu

tel. 22 810 87 32
502 995 082

poniedziałek, czwartek – 1300-1900

wtorek – 930-1700; sobota – 900-1300

Płatność kartą
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KRONIKA POLICYJNA

REKLAMA REKLAMA

Kolejny trUciciel UKarany!
Mimo nieustannych apeli i wysokich kar, w stolicy ciągle zda-
rzają przypadki wykorzystywania pieców niezgodnych z obo-
wiązującymi standardami i palenia w nich niedozwolonymi 
materiałami opałowymi. Tym razem strażnicy miejscy ukarali 
właściciela warsztatu samochodowego na Targówku, który 
palił w piecu kawałkami płyt wiórowych i innymi odpadami.

PróBował wePchnąć dwie osoBy Pod Pociąg
Policjanci ze Śródmieścia prowadzą postępowanie dotyczące 
usiłowania zabójstwa pasażerów metra. Na stacji metra Dwo-
rzec Gdański nieznany sprawca usiłował zepchnąć z peronu 
pod nadjeżdżający pociąg kobietę i mężczyznę. Całe zdarzenie 
zarejestrowały kamery monitoringu.

Porwali i oKradli 22-latKa
Sąd tymczasowo aresztował czterech mężczyzn, którzy po-
rwali i ograbili 22-latka. Do zdarzenia doszło w niedzielę 3 grud-
nia 2023 roku około godziny 17 przy galerii handlowej, w rejo-
nie ulicy Białostockiej na Pradze Północ. Napastnicy wciągnęli 
mężczyznę do samochodu i wywieźli w okolicę Wołomina. Tam 
zabrali mu saszetkę, w której było 140 tys. złotych, następnie 
wysadzili na przystanku autobusowym i odjechali.

Byli Poważnie wychłodzeni
Strażnicy miejscy udzielili pomocy trzem wychłodzonym oso-
bom w kryzysie bezdomności. 41-letni i 57-letni mężczyźni 
oraz 68-letnia kobieta przebywali w pustostanie na Żeraniu. 
41-latek był tak bardzo wycieńczony i wychłodzony, że musiał 
zostać zabrany do szpitala. Pozostałej dwójce udzielono po-
mocy w noclegowni.

KUPił 13-latKom wódKę!
Patrolujący plac Szembeka strażnicy miejscy zauważyli, jak 
czworo nastoletnich chłopców podchodzi do mężczyzny sto-
jącego przed sklepem monopolowym i wręcza mu pieniądze.  
48-latek wziął gotówkę i wszedł do sklepu. Po chwili wrócił 
z dwoma butelkami wódki, które oddał jednemu z nastolatków. 
Teraz odpowie za złamanie prawa.  Źródło: Policja, straż miejska

 Wprowadzenie Strefy 
Czystego Transportu wzbu-
dza wśród mieszkańców duże 
obawy. Temat jest mocno kon-
trowersyjny, co słychać było 
na sesji 7 grudnia br.. W sali 
obrad pojawili się zarówno 
zwolennicy, jak i przeciwnicy 
wprowadzenia ograniczeń. 

Zgodnie z przyjętym 
projektem uchwały SCT 

obejmie obszar całego 
Śródmieścia i fragmenty 
dzielnic centralnych. Jej 
granica będzie przebiegać: 
aleją Prymasa Tysiąclecia 
– od Alej Jerozolimskich 
do styku z linią kolejową 
nr 20 w rejonie ul. Czorsz-
tyńskiej; liniami kolejo-
wymi nr 20, 501, 9 i 7; ulicą 
Wiatraczną; aleją Stanów 

Zjednoczonych; Mostem 
Łazienkowskim; aleją Ar-
mii Ludowej; ulicą Wawel-
ską; ulicą Kopińską od ul. 
Wawelskiej do ulicy ppłk. 
M. Sokołowskiego „Grzy-
mały”; ulicą ppłk. M. So-
kołowskiego „Grzymały”; 
Alejami Jerozolimskimi 
od ul. ppłk. M. Sokołow-
skiego „Grzymały” do alei 

Prymasa Tysiąclecia. Ulice 
graniczne będą znajdowały 
się poza strefą.

Zgodnie z przyjętymi 
założeniami do końca 2027 
roku z obowiązków nałożo-
nych w SCT zwolnieni będą 
mieszkańcy zameldowani 
w Warszawie i płacący 
w stolicy podatek. Dla tych 
osób reguły obowiązywały 
będą od 1 stycznia 2028 
roku. Wówczas po strefie 
będą mogli poruszać się 
pojazdami z silnikiem Die-
sla nie starszym niż 13 lat 
i pojazdem benzynowym 
nie starszym niż 22 lata. Po-
zostałe osoby od lipca 2024 
roku nie będą mogły wjeż-
dżać do Strefy Czystego 
Transportu pojazdem z sil-
nikiem Diesla starszym niż 
18 lat lub pojazdem benzy-
nowym starszym niż 27 lat. 
Wyjątek stanowią seniorzy, 
którzy do końca 2023 roku 
ukończą 70 lat i byli wła-
ścicielami pojazdów przed 
przyjęciem uchwały o SCT. 
Po spełnieniu określonych 
warunków osoby takie, będą 
zwolnione bezterminowo 
z zasad obowiązujących 
w ramach SCT. 

marcin Kalicki

Po ponad siedmiu godzinach burzliwej dyskusji radni Koalicji obywatelskiej 
przegłosowali projekt uchwały wprowadzający w stolicy strefę czystego trans-
portu. Będzie ona obowiązywała od lipca przyszłego roku.

Gość 70- od lipca nie wjedzie 
do stolicy dieslem 18+

Fo
t. 

UM

www.strefasluchu.pl

ZADZWOŃ I UMÓW WIZYTĘ DOMOWĄ
- TEL. 602 668 037

Od 1.01.2023 r.  
wzrosło 

dofinansowanie  
do aparatów 
słuchowych  

o 50%
opakowanie

15 zł 

6 zł 

ul. Puławska 66/70
02-603 Warszawa 

(sklep medyczny 
Medina)

tel. kom. 512 656 816
pn.–pt. 9.00–17.00

ul. Poborzańska 37
03-368 Warszawa 

(róg Rembielińskiej 
i Poborzańskiej

obok galerii Renova)
tel. 22 831 10 31, 

tel. kom. 602 668 037
pn.–pt. 9.00–17.00, 

sob. 9.00–13.00

ul. Kawcza 58
04-154 Warszawa 
(za CH Szembeka)

tel. kom. 507 707 057
pn.–wt 9.00–17.00, 

śr.–pt. 8.00–16.00

 

al. Solidarności 53
03-402 Warszawa 

(wejście od 
ulicy Jagiellońskiej)

tel. 22 404 64 64, 
tel. kom. 505 383 187

pn.–czw.–pt. 9.00–17.00, 
wt.–śr. 9.00–18.00, 

sob. 9.00–13.00

NOWY GABINET: ul. Bitwy Warszawskiej 1920 r. 7B, 02 – 366 Warszawa,
(Przychodnia Aurismed gabinet nr 6), tel. 573 777 226, pn. 9.00 -16.00, śr. 9.00 - 16.00

al. Jana Pawła II 32
00-141 Warszawa 
(róg Elektoralnej, 

niedaleko 
Hali Mirowskiej)
tel. 22 400 11 66

pn. –pt. 9.00–17.00,
sob. 9.00–13.00

ul. Sapieżyńska 3, 

(Centrum Medyczne 
Bonifratrów gab. nr 8)
tel. kom. 510 905 474

wt. i czw. 9.00–15.00

00-215 Warszawa

Diagnostyka
 niedosłuch 
 szumy uszne

Rozwiązania
 lepsze słyszenie  

i rozumienie mowy

Sprawdź przed zakupem
 możliwość przetestowania w domu

KUPON RABATOWY 
DLA CZYTELNIKÓW 

„MIESZKAŃCA”
Z tym kuponem zakup  

dwóch opakowań baterii  
w cenie 6 zł za opakowanie.

Oferta ważna do 31.12.2023 r.

czy trzeba wymieniaĆ 
wkŁadkĘ usznĄ  

w aparacie sŁuchOwym

Aparat słuchowy to urządzenie, dzięki 
któremu osoby mające wadę słuchu 
mogą na nowo czerpać radość ze sły-
szenia. Dzięki aparatom problemy ze 
słuchem nie wpływają na codzienne ży-
cie, jednak trzeba pamiętać, że prawi-
dłowe działanie urządzenia jest możli-
we tylko w sytuacji, gdy jego wszystkie 
komponenty znajdują się w optymalnej 
kondycji. Wśród nich szczególnie istot-
na jest wkładka uszna.

wkŁadka uszna w aparacie 
sŁuchOwym – czy trzeba jĄ 

wymieniaĆ?

wkładka uszna to jeden z naj-
ważniejszych elementów aparatu 
słuchowego. Dzięki niej wzmocniony 
dźwięk dociera na błonę bębenkową. 
Odpowiednio wykonana wkładka 
powinna sprawić, że osoby z niedo-
słuchem słyszą dźwięki bez zakłóceń 
wynikających ze sprzężenia zwrotnego 
(piski, trzaski). Dodatkowo dźwięk jest 
lepiej odbierany, dzięki wykonaniu 
wkładek na podstawie indywidualnych 
wycisków pobranych z uszu pacjenta.

Wiele osób nie wie jednak, czy kom-
ponent ten powinien być poddawany 

regularnej wymianie. Jeżeli działa on 
bez zarzutu i prawidłowo realizuje 
swoje funkcje, to wymiana wkładki jest 
zbędna. Jeśli natomiast osoba z wadą 
słuchu zauważa, że jakość dźwięku 
uległa pogorszeniu i aparat nie jest 
w stanie wypełniać swoich zadań, to 
wymiana wkładki może być koniecz-
na. W takiej sytuacji najlepiej udać się 
do protetyka słuchu, który oceni czy 
problem wynika z wady wkładki czy 
przyczyna leży gdzieś indziej.

Wskazaniem do wymiany może być 
także wieloletnie korzystanie z aparatu 
słuchowego, albowiem pod wpływem 
upływu czasu kondycja wkładki może 
ulegać stopniowemu pogorszeniu. 
Osoby posiadające aparat słuchowy 
powinny również mieć na uwadze, że 
niekiedy wkładkę trzeba wymienić ze 
względów anatomicznych. Nierzadko 
zdarza się bowiem, że zmiany zacho-
dzące w czasie wpływają na koniecz-
ność wymiany tego komponentu.

cO zrObiĆ, aby zminimalizOwaĆ 
ryzykO kOniecznOści wymiany 

wkŁadki usznej?

Aby nie wymieniać wkładki usznej zbyt 
często, warto wiedzieć o jej odpowied-
niej pielęgnacji. Osoby zmagające się 
z problemami ze słuchem muszą pa-
miętać, by wyjmować wkładkę i pod-

dawać ją kompleksowemu czyszczeniu 
co najmniej raz na dwa tygodnie. 
Każdego dnia wkładka uszna powin-
na być przecierana, aby usunąć z niej 
ewentualne zabrudzenia. Do tego celu 
należy używać miękkiej ściereczki. 
Dodatkowo na wizytach kontrolnych 
w punkcie protetycznym profesjona-
liści czyszczą wkładki oraz sprawdzają 
czy nie ma na nich żadnych uszczer-
bień, złamań czy innych wad, które 
mogłyby wskazywać na konieczność 
wykonania nowych.

anna cierpicka-świtkowska

Współzałożycielka Strefy Słuchu 
– posiada 25 lat doświadczenia 
w protetyce słuchu, absolwentka 
Wydziału Fizyki Uniwersytetu im. 
Adama Mickiewicza w Poznaniu. 
(absolwentka pierwszego rocznika 
studiów audioprotetyki w Polsce). 
Należy do Polskiego Stowarzyszenia 
Protetyków Słuchu. Jej kwalifikacje 
– potwierdzają liczne certyfikaty. 
Posiada doświadczenie w pracy 
z osobami starszymi, młodzieżą 
i dziećmi. Ukończyła szkolenia 
w terapii szu-
mów usznych 
metodą TRT 
(tinnitus re-
training the-
rapy).
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BiałołęKa
n ul. Porajów 1 – czynna całodobowo
n ul. Kupiecka 15 – czynna całodobowo

targóweK
n ul. św. Wincentego 85 – czynna od ponie-
działku do piątku w godz. 8.00 – 19.00 oraz 
w pierwszą i trzecią sobotę miesiąca w godz. 
10.00 – 15.00
n ul. Węgrowska 2 – czynna całodobowo

Praga-PołUdnie
n ul. Berezyńska 27 – czynna od czwartku 
do soboty w godz. 15.00 – 20.00 
n ul. Ossowska 81 – czynna całodobowo
n ul. Zakopiańska 21 – czynna całodobowo
n ul. Wiatraczna 11 – czynna od poniedziałku 
do piątku w godz. 8.00 – 16.00
n ul. Paca 40 – czynna od poniedziałku do 

środy w godz. 14.00 – 20.00 i od czwartku 
do soboty w godz. 10.00 – 16.00

Praga-Północ
n ul. Wileńska 55/57 – czynna w godz.: 
8:00-22:00

remBertów
n ul. Plutonowych 10 – czynna całodobowo

wawer
n ul. VI Poprzeczna 23 – czynna całodobowo
n ul. Izbicka 7 – czynna całodobowo
n ul. Włókiennicza 54 – czynna całodobowo

wesoła
n ul. Orzechowa 1 – czynna całodobowo
-----------------------------------------------------
Inne jadłodzielnie: 
warszawa19115.pl/-/jadlodzielnie

zbyt dużej ilości jedzenia. Warto 
spróbować nie kupować na zapas, 
pójść do sklepu z listą konkretnych 
produktów, kupować częściej, ale 
w mniejszych ilościach.  

Często po świętach zostają nam 
jakieś potrawy. Warto je staran-
nie zapakować, opisać i oddać 
do najbliższej jadłodzielni, tak 
aby z posiłków mogli skorzystać 
także inni, bardziej potrzebujący 
mieszkańcy. 

Jadłodzielnie to wyznaczone 
miejsca, do których może przyjść 
każdy, zarówno przynosząc żyw-
ność, jak i częstując się produk-
tami. Zazwyczaj w miejscach tych 
znajduje się specjalna lodówka 
bądź szafka, gdzie umieszczane 
jest jedzenie. O czystość w tych 
miejscach, poza wyznaczonymi 
opiekunami, dbają sami użyt-
kownicy. Można tu przynieść pro-
dukty, które mają ważny termin 
przydatności, a jeśli decydujemy 
się na przekazanie np. ciasta, 
zupy czy kanapek, to powinien 
znaleźć się na nich naklejony opis 
potrawy, skład i data przygoto-
wania. W jadłodzielni nie można 
zostawiać produktów nadgniłych, 
z surowego mięsa, dań z surowymi 
jajkami czy niepasteryzowanym 
mlekiem.                   marcin Kalicki

jadłodzielnie są dla wszystkich. Każdy może śmiało wziąć z niej to, na co ma akurat ochotę 
i to bezpłatnie. Pamiętajmy jednak, żeby przynosić produkty, które sami moglibyśmy zjeść. 
mogą być nawet te po dacie „najlepiej spożyć przed”, ale mieszczą się w terminie przydatno-
ści do spożycia „najlepiej spożyć do”. Pakujmy wszystko szczelnie, w czyste opakowania. do 
domowych wyrobów koniecznie dodajmy skład i datę przygotowania. 
jadłodzielnie po prawej stronie wisły:

okres świąteczny tuż, tuż. warszawiacy dużo wydają na 
prezenty, ale także na jedzenie, które nie zawsze zostaje 
skonsumowane. aby nie zostało wyrzucone, warto oddać 
je do jadłodzielni działających na terenie całego miasta. 

Rocznie na terenie całego 
kraju marnuje się między 
od 5 do 10 milionów ton je-
dzenia. Wśród wskazanych 
przyczyn najczęściej poja-
wiają się: przekroczenie ter-
minu przydatności produktu, 
zbyt duże zakupy, zepsu-
cie czy też przygotowanie 

nie maRnUj jedzenia – podziel siĘ

A to będzie znakiem dla was: Znajdziecie Nie-
mowlę, owinięte w pieluszki i leżące w żłobie-
»(Łk 2,10-12).

Stało się – ukryty w ciele Noworodka 
zamieszkał wśród ludzi Bóg. Dziecina jak 
inne a jednocześnie jak żadne inne Dziecko 
wyjątkowa. Betlejemska stajenka stała się 
źródłem łaski, ożywczą krynicą prawdy, 
przestrzenią wypełnioną modlitwą i czcią 
oddawaną Bogu i dzieloną z innymi radością.

Dziś Kościół ma do wypełnienia to samo 
zadanie: w sakramentach przekazywać łaskę, 
w przepowiadaniu Słowa Bożego głosić Bożą 
prawdę o miłości i miłosierdziu, we wspólnocie 
umocnionej radością wspólnie przeżywanej 
wiary napełniać świat chwałą i czcią oddawaną 
Bogu. Ze świątyń, niesiony w naszych sercach, 
ma płynąć ku światu ten strumień dobra, prawdy 
i nadziei – do naszych rodzin, środowisk, ma 
przenikać każde nasze działanie indywidualne 
i nasze społeczności. 

Niech wigilijny opłatek, kolędy, spotkania 
z bliskimi, ale przede wszystkim poprzez 
Eucharystię obecny w nas Chrystus – Książę 
Pokoju, wypełnią nasze serca życzliwością, 
łagodnością i prawdziwą radością Bożego 
dziecięctwa, które jest dane każdemu z nas. 

Na ten świąteczny czas z serca błogosławię
+ Romuald Kamiński

Biskup Warszawsko-Praski

Szanowni Państwo, Drodzy Mieszkańcy,

Czas Świąt Bożego Narodzenia jest dla nas wszystkich,  
czasem niezwykłym i magicznym.  

Wracamy do wspomnień z dzieciństwa kiedy  
z niecierpliwością wypatrywaliśmy pierwszej gwiazdki.  

Każdy z nas pamięta smaki wigilijnych potraw i zapach choinki.

Ten czas zawsze kojarzy się ze spotkaniami w gronie najbliższych.

 Życzę wszystkim Państwu radosnych, pełnych nadziei  
i optymizmu Świąt Bożego Narodzenia oraz wielu sukcesów w Nowym Roku. 

Niech zdrowie i pomyślność towarzyszy Państwu każdego dnia. 

Wiceprzewodnicząca Rady Dzielnicy Praga-Południe 

Bożena Manarczyk. 

dokończenie ze str. 1
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PolityKa i cUda
 – Witam, panie Eustachy. Handluje pan 
jak widzę do ostatniej chwili?... Kazi-
mierz Główka, emeryt, nie omieszkał na 
koniec zakupów na bazarze Szembeka 
zajrzeć do swojego kolegi, kupca bie-
liźnianego Eustachego Mordziaka, bo 
przecież bez pogawędki z nim zakupy 
nie byłyby ważne. 
– Jak co roku. Święta są od czasu do 
czasu, a żyć trzeba na co dzień. 
– Ale przynajmniej się nie nudzimy. Tyle 
się dzieje, że nie wiadomo na co oczy 
skierować. 
– Fakt faktem. A krzyku przy tym ile?... 
– No bo odspawywanie nie jest miłe. 
Człowiek się przyzwyczaił, umościł, a tu 
masz – stołek trzeba opuścić dla kogo 
innego. 
– Jak to mówią: raz na wozie, raz pod 
wozem.
– Pan nie docenia przyzwyczajenia.

Zwłaszcza przyzwyczajenia do dobre-
go. Opowiadał mi kiedyś kolega, który 
zaszedł bardzo wysoko. Bardzo. No, ale 
przyszedł dzień, kiedy trzeba było posa-
dę opuścić. – Wstaję w domu rano, jak 
codziennie – opowiadał. Żona przygoto-
wała śniadanie, zjedliśmy nieśpiesznie. 
Wyszedłem na zewnątrz, otworzyłem 
drzwi do samochodu, usiadłem z tyłu, 
jak zwykle ...Wziąłem gazetę do ręki 
i czytam. Po chwili zorientowałem się, 
że stoimy w miejscu. – Jedziemy panie 
Tadziu, mówię do kierowcy, który woził 
mnie przez ostanie lata do pracy... Cisza 
...Dopiero wtedy zorientowałem się, że 
stoję w miejscu, że nie ma pana Tadzia 
...i że ja nie jestem już tym, kim jeszcze 
wczoraj byłem.
– To przykre musiało być... 
– Podobno bardzo. Ale u niego trwało to 
krótko. To inteligentny człowiek był i nie 
robił histerii. 
– Jak to kiedyś jeden gość mówił: pań-
stwem może rządzić nawet kucharka... 

Z całym szacunkiem dla kucharek oka-
zało się po raz nie wiem już który, że 
niekoniecznie. Przecież ostatnie zawrotne 
kariery, które bulwersują tak wielu, to nie 
pierwsze takie kariery w naszej historii.
– I myśli pan, że to się zmieni? Są takie 
cuda, które filozofom się nie śniły. I to 
niezależnie od ustroju. 
– Ale skoro o cudach mowa, to właśnie 
przed nami noc cudów, jak to mówią. 
Znaczy – nawet zwierzęta mówią. 
– I dziś też niejeden wierzy, że te jego 
awanse to cud widomy. Chciałby, żeby 
trwał wiecznie.
– A propos wiecznie, panie Eustachy. 
Taki dowcip mi się przypomniał: Przy-
chodzi do rabina młody, wyawansowany 
właśnie służbowo dżentelmen, owiany 
nimbem świeżej godności i mówi:
– Rabbi, chcę żyć wiecznie. Czy to moż-
liwe?
– Ożeń się.
– I będę żył wiecznie?
– Nie, ale pragnienie minie...          Szaser

czytelnicy pytają  
– adwokat wojciech lipka 
odpowiada

PRAWNIK
RADZI'cUda, cUda!

Świat staje na głowie. Je-
den z operatorów interneto-
wych tak już napychał pocztę 
swoich klientów nachalnymi 
reklamami, że klienci zaczęli 
odchodzić. Co zrobił wtedy? 
Czy oprzytomniał? Ależ skąd! 
Zaproponował nam zmniej-
szenie ilości tej lawiny reklam, 
owszem, lecz… za dodatkową 
opłatą…

Zupełnie, jak swego czasu 
napastowani przez mafię re-
stauratorzy ze Starego Miasta. 
Ciekawe, jak to potoczy się 
dalej. Ale skoro mowa o Sta-
rówce, mamy tam kolejne, ma-
lownicze lodowisko , podobnie 
jak to pod Pałacem Kultury. 

To zachęca do wyjścia 
z domu nie tylko w celu spo-
kojnego przemierzania alejek 
parku. Zresztą, co ja mówię! 
Kto by teraz właśnie miał na 
to czas, to już raczej w święta, 
bo dziś wir sprzątania, plano-
wania, zakupów, gotowania, 
pieczenia i wreszcie pa-
kowania prezentów. A dla 
niektórych z nas – 
szał kupowania ich 
w ostatniej chwili. 
Uwaga! To się może źle skoń-
czyć! Znam taką sytuację: on, 
zauroczony nową sekretarką, 
o prezencie dla żony przypo-
mniał sobie dopiero w Wigilię, 
gdy wracając z pracy wysiadł 
pod domem. Na szczęście 
obok była stacja benzynowa. 
Wszedł, kupił co mu w ręce 

wpadło: przewodnik po War-
szawie, choć oboje z żoną byli 
warszawiakami od pokoleń. 
Wieczorem, pod choinką, 
żona zaniemówiła na ten wi-
dok, obraziła się śmiertelnie, 
a w okolicy wakacji rozwód był 
już w toku. Warto więc kupo-

wać rozważnie nawet 
w ostatniej chwili. 

U niektórych już od 
kilku dni stoi pięknie 
ustrojona choinka, 

choć tradycja mówi raczej, by 
ją ubierać dopiero w Wigilię 
rano, tak było i u nas. Dzie-
ciaki miały świetne zajęcie, nie 
przeszkadzały dorosłym.

A potem warto mieć pięć 
minut tylko dla siebie, uspo-
koić myśli, przypomnieć so-
bie, że to czas wybaczania, 

pojednania, dobroci. Szczerze, 
prosto z serca. Co ci szkodzi, 
zamknąć stare sprawy, nawet 
te trudne? Chociaż spróbuj…

Wreszcie bielutki opłatek, 
wzajemne życzenia w blasku 
rozmigotanej choinki, cza-
sem łzy wzruszenia, uści-
ski i kolacja wigilijna. Puste 
nakrycie dla samotnego 
wędrowca w wielu domach 
zajmuje samotny sąsiad czy 
opuszczona przez wszystkich 
znajoma ze sklepu. Pod obru-
sem sianko, a na nim – tyle 
pyszności, uroczyste nakry-
cia. Potem kolędy, prezenty.. 
Boże Narodzenie, a zaraz – 
Nowy Rok!

Wspaniałych, dobrych dni 
Wam życzę w ten zimowy 
czas!                         żu

Kobiecym oKiem

co tam panie na pradze...

Listy i maile można kierować na adres redakcji.

adwokat wojciech lipka specjalizuje się w sprawach rodzinnych, 
spadkowych, odszkodowawczych, dotyczących nieruchomości 

oraz roszczeniach z „umów frankowych”.

REKLAMA REKLAMA

złożyłem przeciwko dłużnikowi pozew o za-
płatę i wpłaciłem wysoką opłatę sądową. 
kilka dni temu uzyskałem od dłużnika całą 

dochodzoną sumę, więc chciałem wycofać pozew. czy w takim wy-
padku będę mógł się domagać zwrotu wpłaconej opłaty sądowej? 

Kwestię zwrotu opłaty sądowej reguluje ustawa z dnia 28 lipca 2005 
r. o kosztach sądowych w sprawach cywilnych, w dziale 9 (art. 79 – 82). 
Zgodnie z zawartymi tam regulacjami, sąd z urzędu, tzn. bez dodatkowych 
wniosków, zwraca stronie całą uiszczoną opłatę od pisma cofniętego, jeżeli 
cofnięcie nastąpiło przed wysłaniem odpisu pisma innym stronom, a w bra-
ku takich stron – przed wysłaniem zawiadomienia o terminie posiedzenia. 
Z kolei połowę uiszczonej opłaty sąd zwraca, jeżeli cofnięcie nastąpiło przed 
rozpoczęciem posiedzenia, na które sprawa została skierowana. Jeżeli cofnie 
Pan pozew w trakcie procesu, tj. po rozpoczęciu rozprawy, opłata sądowa nie 
zostanie zwrócona. Zwracana opłata obniżana jest o kwotę równą opłacie mi-
nimalnej, tj. o 30 zł.

Roszczenie strony o zwrot opłaty sądowej przedawnia się z upływem 
trzech lat, licząc od dnia powstania tego roszczenia.

czy to prawda, że jeżeli będę miał zastrzeżony numer pesel, to nie 
będę mógł wypłacać z banku większych sum pieniędzy? 

Z dniem 1 czerwca 2024 r. wchodzi w życie zmiana ustawy z dnia 29 
sierpnia 1997 r. – Prawo bankowe, wprowadzona ustawą z dnia 7 lipca 2023 
r. o zmianie niektórych ustaw w celu ograniczania niektórych skutków kra-
dzieży tożsamości.

Zgodnie z regulacją art. 105d ust. 2, w przypadku, kiedy posiadacz ra-
chunku bankowego będący konsumentem zamierza jednorazowo lub kolejną 
wypłatą dokonaną w danym dniu we wszystkich placówkach danego banku 
dokonać w placówce tegoż banku wypłaty gotówkowej przekraczającej 
trzykrotność ustawowego minimalnego wynagrodzenia za pracę, to 
wówczas bank ma obowiązek zweryfikować w rejestrze zastrzeżeń numerów 
PESEL, czy numer PESEL posiadacza rachunku bankowego jest zastrzeżony.

W przypadku zastrzeżenia numeru PESEL, bank wstrzymuje wypłatę 
gotówkową na 12 godzin od momentu złożenia przez posiadacza rachunku 
bankowego dyspozycji wypłaty gotówkowej, pomimo cofnięcia w tym czasie 
zastrzeżenia numeru PESEL w rejestrze zastrzeżeń numerów PESEL.

Z powyższego wynika, że ograniczenia te nie będą miały zastosowania 
przy wypłatach z bankomatu, z których posiadacz rachunku będzie mógł 
w dalszym ciągu wypłacać środki do wysokości posiadanego limitu wypłat 
dziennych, bez związku z faktem ewentualnego zastrzeżenia numeru PESEL.

Wyrazy głębokiego 
współczucia 

dla Pana Naczelnika 
Krzysztofa 
Celińskiego 

z powodu śmierci Mamy.

Zarząd Dzielnicy 
Praga-Północ 

m.st. Warszawy

Poradnia zeza, ćwiczenia ortoptyczne
Poradnia okulistyczna dla dzieci i dorosłych

zapisy: 500 - 523 - 499koszt wizyty 150 zł

Poniedziałek
9°° - 12°° 

16°°- 18°°
Środa

w w w . j a s k r a . o r g

Warszawa ul. Grenadierów 51/59

Wyrazy głębokiego współczucia 

dla Pani Kierownik 
Agnieszki Suzdalcew 
z powodu śmierci Taty.

Zarząd Dzielnicy Praga-Północ 
m.st. Warszawy
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świąteczna ilUminacja
Jak co roku, we wszystkie 

weekendy grudnia, a także 
w okresie świąteczno-no-
worocznym, Nowy Świat 
i Krakowskie Przedmieście 
zamieniły się w deptak, 
a plac Zamkowy rozświetliła 
27-metrowa choinka. 

Podczas spaceru Traktem 
Królewskim spotkamy wagę 
sklepową, saturator, telefon 
z tarczą, telewizor z wieczo-
rynką, kultowy motocykl 
Ryś, czy legendę polskich 
szos – Syrenkę. Na Skwerze 
Hoovera na najmłodszych 
czekają retro zabawki i ka-
ruzele Wszystkie iluminacje 

będzie można podziwiać do 
połowy lutego 2024 r.

Do końca lutego 2024 r. 
można także podziwiać ilu-
minację rozświetlającą Aleję 
Chińską w Łazienkach Kró-
lewskich. Na spacerowiczów 
czekają świetliste postaci 
w strojach z epoki. Ozdobio-
nym traktem można spacero-
wać codziennie od zapadnię-
cia zmroku do godz. 20.00. 

Do 29 lutego 2024 r. 
w godz. 16-21 można zwie-
dzać Królewski ogród światła 
w Wilanowie. Obowiązują 
bilety.

Do 25 lutego 2024 r. warto 
zwiedzić magiczny Botaniczny 
– wystawę iluminacji obok 

waRszawa Gotowa na świĘta
Łazienek Królewskich. Wej-
ście od Al. Ujazdowskich 
(wt-czw w godz. 17.00- 
-20.00, weekendy w godz. 
16.00-21.00). Bilety na stro-
nie lumagica.pl

ogród Botaniczny w Powsinie 
czeka w tym roku na zwie-
dzających do 3 marca 2024 r.  
w godz. 17-21. Motywem 
przewodnim Ogrodu Świa-
teł są Smerfy. Bilety na gar
denoflights.com/pl/warszawa

świąteczne metRo
Specjalny pociąg wyje-

chał na tory już 6 grudnia. 
Co tydzień, z niedzieli na po-
niedziałek, będzie zmieniać 
linię. Świąteczne metro bę-
dzie kursować do początku 
stycznia.

świąteczny aUtoBUs
Elektryczny autobus So-

laris Urbino 18 w świątecz-
nych barwach będzie można 
spotkać na ulicach stolicy do 
początku stycznia. Pojazd 
będzie kursować na trasach 
linii 128, 175 oraz 503.

świąteczny tRamwaj
Kolorowy świąteczny 

tramwaj odwiedzi każdy 
zakątek stolicy. Zabytkowy 
tramwaj będzie jeździć na 
trasach zwykłych linii. Do-

datkowo, 26 grudnia br., 
pasażerowie będą mogli 
skorzystać z mikołajkowej 
linii tramwajowej „M”. Do 
obsługi linii zaplanowano 
cztery wagony zabytkowe 
– dwa klasyczne na korbę, 
oraz tzw. „parówki z lat 60. 
Linia połączy pętlę Wyścigi 
i Ratuszowa – ZOO, jadąc 
po trasie linii 4. 

szopKi
Okres Bożego Narodzenia 

to dla wielu mieszkańców 
czas zwiedzania szopek. 
Jedną z najbardziej znanych 
i ciekawych szopek jest ru-
choma szopka u Kapucynów, 
w kościele Przemienienia 
Pańskiego na ul. Miodowej. 
Godziny otwarcia na www.
kapucyni.warszawa.pl

Żywą szopkę można obej-
rzeć na Bielanach, w kościele 
Pokamedulskim, na terenie 
Lasku Bielańskiego. 
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o tym, że Boże narodzenie jest już za kilka dni 
przypominają  nam rozświetlone świątecznie  sto-
łeczne ulice oraz …komunikacja miejska.
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Najbardziej znane lodo-
wiska znajdują się pod Pa-
łacem Kultury i na Rynku 
Starego Miasta, ale miłośnicy 
jazdy na łyżwach będą mogli 
w tym roku korzystać jeszcze  
z 16 miejskich lodowisk.

miejsKie lodowisKa  
po pRawej stRonie wisły

Białołęka – sezonowe lodowi-
sko przy ulicy Strumykowej 21.
Praga-Południe – lodowisko 
kryte przy alei Stanów Zjed-
noczonych 24.
Targówek – lodowisko kryte 
przy ulicy Łabiszyńskiej 20a.
Targówek – sezonowe, za-
daszone lodowisko w Parku 
Bródnowskim.
Wawer – zadaszone lodowisko 
przy ulicy V Poprzeczna 22.
Wesoła – lodowisko kryte przy 
ulicy Armii Krajowej 72.

Gdzie na sanKi?
Białołęka 
● przy pętli tramwajowej  
przy ul. Mehoffera
● w rejonie Bocianiego Za-
kątka przy ul. Ruskowy Bród

● w Parku Magiczna
● przy ul. Jabłoni  
na Choszczówce
Praga-Południe 
● Park Skaryszewski
Praga-Północ 
● ul. Namysłowska 8  
– skarpa Parku Praskiego
Targówek 
● Lasek Bródnowski
Rembertów 
● ul. Strażacka  
– przy boiskach sportowych
● teren rekreacyjny przy  
ul. Mokry Ług

Gdzie na naRty 
i snowBoaRd?

Górka Szczęśliwicka, 
ul. Drawska 22.

warszawiacy mogą już przypinać łyżwy i kręcić piru-
ety na ślizgawkach. w stolicy otworzyły się lodowiska, 
w których można wypożyczyć niezbędny sprzęt i ślizgać 
się od rana do wieczora.

taniec na lodzie 
czas zacząć!

REKLAMA REKLAMA

Szanowni Państwo!
Życzę Wam, 
aby w Święta 
i w całym  
Nowym Roku, 
otaczali Was  
ludzie przyjaźni, 
na których zawsze 
możecie liczyć!

Senator 
Marek Borowski

więcej informacji na warsawtour.
pl/lodowiska-w-warszawie/

Drodzy Mieszkańcy,

przed nami najpiękniejsze święta  
w roku – tradycyjnie rodzinne,  
wypełnione dźwiękiem kolęd  

i spotkań przy świątecznym stole.  
Takich właśnie spokojnych  

i zdrowych świąt Bożego Narodzenia  
oraz szczęśliwego Nowego Roku 2024  

Państwu życzymy.

Niech nadchodzący rok będzie czasem  
wsparcia, przyjaźni i miłości.

Marcin Kluś
Przewodniczący Rady 

Dzielnicy Praga-Południe 
m.st. Warszawy

Wraz z Radnymi Dzielnicy 

Tomasz Kucharski
Burmistrz 

Dzielnicy Praga-Południe 
m.st. Warszawy

Wraz z Zarządem Dzielnicy
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mieSzKaniec dwadzieścia lat w wesołej

„mieszkaniec” rozmawia z Krystyną Prońko, woka-
listką, mieszkanką starej miłosny.

Od jak dawna jest Pani 
mieszkanką Wesołej?

W Wesołej, a konkretnie – 
w Starej Miłośnie mieszkam 
od 2003 roku.

W takim razie obchodzi 
Pani właśnie swój „dzielni-
cowy” jubileusz. Jak Pani 
się tutaj żyje?

To, co teraz powiem za-
brzmi może nieco naiwnie, 
ale dużo lepiej mi się miesz-
kało, kiedy zabudowa nie 
była tu aż tak gęsta. Rzeczą, 
która mi bardzo dokuczała 
był ruch na drodze, a wła-
ściwie na wiejskiej ścieżce, 
którą auta robiły sobie skrót 
z trasy na Lublin do Traktu 
Brzeskiego. Było sporo róż-
nych pomysłów na popro-
wadzenie tego ruchu, jedne 

lepsze, inne gorsze. W końcu 
jest to droga lokalna, ale nie 
stała się z tego powodu mniej 
ruchliwa. Gdy składaliśmy 
petycję dotyczącą drogi do-
staliśmy odpowiedź, którą 
mam na piśmie, że to będzie 
ślepa droga. Ale wcale nie jest 
ślepa, więc po prostu wpro-
wadzono nas w błąd. Do tego 
przebudowując ją zniszczono 
mi płot, a nowy musiałam 
sobie postawić na swój koszt. 
Okazało się, że mieszkam 
w dole, bo powierzchnię drogi 
podniesiono. Rozumiem, że 
to jest Warszawa, że miasto 
musi się rozbudowywać, ale 
to nie jest powód, by okłamy-
wać mieszkańców.

Mając stabilną pracę 
w Sanepidzie odeszła z niej 

Pani z dnia na dzień, by 
poświęcić się muzyce. Co 
by Pani powiedziała mło-
dym ludziom, którzy chcą 
porzucić stałą posadę dla 
sztuki? Oraz ich rodzicom, 
którzy przeważnie nie po-
chwalają takich wyborów 
swoich dzieci?

Nie ma czegoś takiego jak 
stabilna praca. Każdą można 
stracić. Podejmując decyzję, 
o której pan mówi, byłam 
dorosłym człowiekiem. Na 
pewno nikomu nie odradza-
łabym, żeby szedł za swo-
imi marzeniami nawet, jeśli 
wiąże się to z ryzykiem. Ro-
dzicom może nie powinnam 
nic doradzać, bo nie mam 
dzieci, ale obserwując życie 
dochodzę do wniosku, że nie 
jest dobrze, gdy rodzice za 
bardzo chronią swoje dorosłe 
dzieci i ingerują w ich pomy-
sły. W pewnym momencie 
jedyne, co można powie-
dzieć, to „rób co chcesz, to 
twój wybór, idź swoją drogą, 
ponosisz odpowiedzialność 
za swoje życie”.

W jednym z Pani naj-
większych przebojów, 
„Jesteś lekiem na całe 
zło” z tekstem Bogdana 
Olewicza padają słowa: 
„Mówisz, że nikogo się nie 

boisz, że jak przyjdą do 
nas, to ich zjesz”. W jaki 
sposób te słowa przeszły 
przez cenzurę, bo w cza-
sach PRL-u było raczej 
jasne, kim są „oni”, którzy 
mogą do kogoś przyjść…?

Przypuszczam, że gdyby 
były tam słowa „po nas”, 
a nie „do nas”, to by już nie 
przeszły. Tu cenzura nie in-
gerowała, natomiast kilka 
innych tekstów zatrzymy-
wała, ale i tak je śpiewałam. 
„Psalm stojących w ko-
lejce” z oratorium Ernesta 
Brylla „Kolęda-nocka” 
z 1980 roku uczynił Panią 
jedną z ikon walki z peere-
lowską władzą.

Rzeczywiście to przedsta-
wienie odegrało swoją rolę, 
do dziś spotykam ludzi, któ-
rzy „Kolędę-nockę” widzieli 
i wspominają ją jako ważne 
przeżycie. Graliśmy w Te-
atrze Muzycznym w Gdyni, 
którego dyrektorem był 
Andrzej Cybulski, twórca 
pierwszych studenckich ka-
baretów w Gdańsku. Spek-
takl zaistniał dzięki niemu, 
bo inni się podobno bali.

A jakie doświadczenia 
dało Pani bycie przez jedną 
kadencję radną miasta 
Warszawy?

Takie, jak panu powie-
działam na początku. Było 
to ciągłe wykłócanie się 
o sprawy ważne dla mnie 
i dla innych mieszkańców. 
Dziś zresztą, gdy jestem już 
poza radą miasta, kiedy coś 
mnie denerwuje, to reaguję 
i działam. Problem polegał 
na tym, że będąc radną nie 
zrezygnowałam z muzyki, 
bo to jest mój zawód, który 
wiąże się z bardzo nieregu-
larnym trybem pracy. Po za-
kończeniu kadencji miałam 
propozycję kandydowania 
do sejmu i zdecydowanie 
odmówiłam.

Jakie są Pani arty-
styczne plany na najbliższy 
czas? Czy szykuje się nowa 
płyta?

Rozmawiamy w roku, 
w którym występowałam 
w Gliwicach podczas du-
żej imprezy „Zrozumieć 
Śląsk”, organizowanej przez 
całe grono młodych arty-
stów, w tym L.U.C.-a, czyli 
rapera Łukasza Rostkow-
skiego, który zaprosił mnie 
do współpracy przy kilku 
swoich projektach. Cały 
czas występuję z recitalami, 
gram ich sporo. Byłam na 
Festiwalu w Opolu, w lipcu 
koncertowałam w moim 

rodzinnym Gorzowie Wiel-
kopolskim z okazji urodzin 
miasta. Ostatnia moja płyta 
wyszła w 2020 roku, a teraz 
przygotowuję płytę świą-
teczną. Mam swoje profile na 
Instagramie, na Facebooku 
i na YouTube, mam swoją 
stronę www. Zapraszam, by 
tam zaglądać i sprawdzać, co 
się u mnie na bieżąco dzieje.

Mówimy o płycie świą-
tecznej, wspominaliśmy 
„Kolędę-nockę”… Po -
rozmawiajmy na koniec 
po prostu o kolędach. To 
jedynie pieśni kościelne, 
które tak mocno wyszły 
poza świątynie i weszły do 
repertuaru „świeckich” 
wykonawców. Co w nich 
jest, że tak bardzo poru-
szają nasze serca? 

Mnie osobiście poruszają 
piękne melodie kolęd. Mają 
wyjątkowy nastrój. Kolędy 
są pogodne, nastrajają po-
zytywnie, większość jest 
w tonacjach durowych, we-
sołych. W moim repertuarze 
kolędowym tylko jedna ko-
lęda jest w tonacji molowej. 
Generalnie kolędy niosą 
pozytywną energię i pozy-
tywne wibracje.

Rozmawiał: 
Rafał Dajbor
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marian mahor, burmistrz wesołej
Na rok 2023 przypadło 100-lecie urodzin Jerzego Nowosielskiego – wy-
bitnego artysty ściśle związanego z Wesołą. Z tej okazji przez cały rok 
odbywały się liczne koncerty, prelekcje i inne związane z tym wydarzenia. 
W procesach inwestycyjnych – na rożnych etapach – trwały budowy: 
liceum, kulturoteki i placówki wsparcia dziennego, powstały też 4 pierw-
sze stacje Veturilo. Najważniejsze było jednak uzyskanie przez Ratusz 
i PKP PLK pozwolenia na budowę tunelu pod torami! 
Był to też rok licznych spotkań z mieszkańcami w konsultacjach nt. „Prio-

rytetów dla Dzielnicy Wesoła m.st. Warszawy”, a także w otwartych debatach na ważne dla przyszłości 
dzielnicy tematy: kluczowych potrzeb inwestycyjnych, rozwoju architektonicznego, czy dbałości o śro-
dowisko naturalne. W tym kontekście wprowadziliśmy specjalną procedurę ochrony przyrody w pro-
cesach inwestycyjnych i posadziliśmy blisko 100 nowych drzew. Ponownie otrzymaliśmy nagrody: 
„Gmina na 5!” „Miejsce Przyjazne Seniorom” i po raz kolejny za jedno z najlepszych wykonań budżetu 
inwestycyjnego uzyskaliśmy dodatkowe 5 mln zł. A na sam koniec udało się pozyskać na własność 
dzielnicy teren parku rekreacji przy ul. Jeździeckiej. Z optymizmem wkraczamy w przyszły, 2024 rok!

grzegorz KUca, burmistrz BiałołęKi
Ostatni rok najdłuższej kadencji samorządu na Białołęce przebiegał pod 
dyktando intensywnych prac inwestycyjnych. Zbudowaliśmy nową 
część podstawówki przy Podróżniczej oraz rewir dzielnicowych poli-
cji przy ul. Ruskowy Bród. Gotowe jest już zadaszenie pneumatycz-
ne boiska przy szkole na Kobiałce. Trwa budowa podstawówki przy 
Świderskiej, termomodernizacja szkoły przy Juranda ze Spychowa. 
Powiększamy, oświetlamy i zadaszamy boiska w szkole przy ul. Zaułek. 
Kończymy Centrum Aktywności Międzypokoleniowej przy ul. Cera-
micznej, bibliotekę przy ul. Kłosowej i żłobek przy ul. Ku Rzece. Powstaje park przy ul. Botewa, Pozy-
skaliśmy działkę na szkołę w rejonie Siecznej/Kartograficznej, kupujemy nieruchomość pod kolejną 
podstawówkę przy ul. Białołęckiej. Ruszyło projektowanie pływalni przy Ostródzkiej. Budowaliśmy 
i remontowaliśmy infrastrukturę drogową, drogi budowali też inwestorzy prywatni w oparciu o umo-
wy z nami. Pozyskaliśmy 1,8 mln zł z UE na zajęcia dodatkowe i doposażenie 15 szkół. Spotykaliśmy 
się na licznych imprezach kulturalnych i sportowych, by integrować białołęcką społeczność. 

tomasz KUcharsKi, burmistrz Pragi PołUdnie
Dla naszej dzielnicy rok 2023, 17 rok sprawowania przeze mnie funkcji 
burmistrza, był czasem wielu sukcesów. Obowiązki wobec mieszkań-
ców dzielnicy wypełniamy nie czekając na finansową pomoc rządu. 
Niebagatelna jest waga środków na inwestycje, jakie uzyskaliśmy od 
władz samorządowych Mazowsza. Dzięki nim rozpoczęliśmy m.in. mo-
dernizację stadionu lekkoatletycznego przy Podskarbińskiej, remonty 
ważnych ulic czy Centrum Promocji Kultury. Udało nam się uratować 
piekarnię Rajcherta przy rondzie Wiatraczna, która po modernizacji bę-

dzie służyć mieszkańcom, a także pozytywnie rozstrzygnąć dalsze losy kortów tenisowych w parku 
Skaryszewskim. Dokonaliśmy rewitalizacji kilka kolejnych starych kamienic. 12 grudnia rozświetli-
liśmy choinkę w Centrum Lokalnym Kamionek. Największe wyzwania roku 2024 to przejście z fazy 
przygotowawczej do realizacji rozbudowy szkół nr 215 i 255. Zakończymy też modernizację sta-
dionu i być może zaprosimy mieszkańców na pierwszy mityng. Przed nami wybory samorządowe. 
Mam nadzieję, że zakończą się one wysoką frekwencją i mądrymi decyzjami mieszkańców. 

małgorzata KwiatKowsKa, burmistrz targówKa
Targówek – kurs na mieszkańców. Zakończenie roku to moment do pod-
sumowań – tym bardziej, że obecna kadencja samorządowa dobiega 
końca. Polityka wprawdzie nie powinna wpływać na samorząd – jednak 
wiemy, że nieraz bywa inaczej. Najważniejsze jest aby radni bez względu 
na opcję, zawsze dostrzegali dobro publiczne. W mijającym roku działa-
nia samorządu na Targówku skierowaliśmy do mieszkańców. Po okresie 
pandemii zauważalna była chęć do wspólnego spędzania czasu. Festi-
wal Światła przyciągnął mieszkańców, podobnie jak wiele innych im-
prez. Oczywiście nie zapominamy także o działaniach tzw. „twardych”, czyli rozbudowie i modernizacji 
posiadanych zasobów – ulice, biblioteki, szkoły. Duże zainteresowanie wzbudziła lokalizacja biblioteki 
na stacji metra. Placówka jest przygotowywana. Słyszymy opinie, że to prawdziwe wyjście do czytel-
nika. Pracujemy nad rozwiązaniem zagrożenia ekologicznego, jakim było składowisko odpadów przy  
ul. Odrowąża. Dzięki pomocy prezydenta Warszawy, problem udało się rozwiązać. Do końca 2023 roku 
chemikalia znikną z terenu dzielnicy. Na zakończenie chcę Państwu życzyć wszystkiego co najlepsze 
na nadchodzące święta Bożego Narodzenia oraz wiele pomyślności w Nowym Roku.

Jak minął rok warszawo?Jak minął rok warszawo?

REKLAMA REKLAMA

Drodzy 
Mieszkańcy,

serdeczne życzenia 
zdrowych i rodzinnych 
świąt  
Bożego Narodzenia 
oraz 
szczęśliwego Nowego Roku 2024
składają

Rada i Zarząd 
Dzielnicy Targówek m.st. Warszawy 

Z okazji nadchodzących
Świąt Bożego Narodzenia  

i Nowego 2024 Roku
życzymy zdrowia, spokoju, radości,

wszelkiej pomyślności w życiu osobistym,  
sukcesów w pracy zawodowej

oraz spełnienia wszystkich marzeń

Maciej Iwanicki
Burmistrz   

Dzielnicy Rembertów  
m. st. Warszawy

Józef Melak
Przewodniczący Rady  
Dzielnicy Rembertów  

m. st. Warszawy

wraz z Zarządem  
i Radą Dzielnicy  

Rembertów m.st. Warszawy
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maciej iwanicKi, burmistrz remBertowa
To był dobry i pracowity rok dla Dzielnicy Rembertów. Dzięki rekordowo wysokiemu budżetowi in-
westycyjnemu na lata 2022-2024 oraz pozyskanym dla Dzielnicy Rembertów dodatkowym środkom 
z budżetu Samorządu Województwa Mazowieckiego, w tym roku przystąpiliśmy do realizacji dawno 
planowanych inwestycji, takich jak zadaszenie boiska przy SP nr 217, rozbudowa szkoły przy ul. Nie-
połomickiej, budowa mieszkań komunalnych oraz budowa odwodnienia ulic. W tym roku wydamy na 
inwestycje około 30 mln zł, czyli prawie tyle, ile łącznie przez ostatnie cztery lata. W tym roku udało 
nam się poszerzyć wachlarz wydarzeń sportowych, rozrywkowych i kulturalnych dla mieszkańców. 
Zainteresowanie tegorocznym Świętem Rembertowa, czy też ostatnio organizowaną Rembertowską 
Choinką i koncertem świątecznym z udziałem Natalii Kukulskiej i Sławka Uniatowskiego przerosło nasze oczekiwania. W tym 
roku mieszkańcy Rembertowa mogli bezpłatnie korzystać m.in. z basenu, krytego skateparku, z zajęć gry w tenisa stołowego, 
siatkówkę, piłkę nożną, z jogi, Tai-chi, boksu, szermierki, Nordic Walking, samoobrony oraz tańca. Cieszy mnie, że mieszkańcy 
naszej dzielnicy tak licznie biorą udział w organizowanych w Dzielnicy Rembertów aktywnościach.

jaceK jeżewsKi, burmistrz Pragi Północ
2023 to dla Pragi-Północ rok przyspieszenia. Nowy Zarząd Dzielnicy zintensyfikował działania, dzięki 
czemu np. przy ul. Szwedzkiej, już na wiosnę będzie gotowy nowy dom komunalny i wkrótce ruszy 
budowa kolejnego. Niedługo będzie gotowa hala sportowa przy ul. Białostockiej, instalujemy też windy 
w budynkach komunalnych, podłączamy centralne ogrzewanie. Usunęliśmy szpecące dzielnicę pawilony 
przy ul. Targowej 18, o co apelowali od dawna mieszkańcy. Bijemy rekordy w pozyskiwaniu pieniędzy 
z zewnętrznych źródeł, dzięki czemu możemy robić więcej, szybciej i lepiej. Mijający rok to także bardzo 
bogata oferta kulturalna dla mieszkańców dzielnicy – ogromnym powodzeniem cieszą się koncerty, festi-
wale, pikniki itp. Powstał komiks, którego akcja dzieje się na Pradze, w toku jest kilka innych ciekawych 
projektów. Mam nadzieję, że w kolejnych latach na Pradze uda się utrzymać to tempo przemian.

norBert szczePańsKi, burmistrz wawra
To był dobry rok dla Wawra. Realizujemy, albo zaraz zaczniemy realizować szereg kluczowych dla nas in-
westycji. W trakcie budowy jest Park Aktywności Rodzinnej, który będzie miejscem rekreacji i aktywnego 
odpoczynku wśród zieleni. Na tym terenie powstanie także nowe przedszkole, które właśnie projektuje-
my. Rozstrzygniemy niebawem przetarg na budowę Centrum Aktywności Międzypokoleniowej, którego 
głównym celem będzie integracja mieszkańców Wawra – korzystać z niego będą mieszkańcy wszystkich 
grup wiekowych, od tych najmłodszych po seniorów. Dlatego w CAMie będzie m.in. żłobek dla 150 
dzieci czy dzienny dom pobytu dla seniorów. Za kilka tygodni ruszy kluczowa dla Wawra inwestycja 
kanalizacyjna obejmująca swoim zasięgiem teren w rejonie ul. Wał Miedzeszyński, Trakt Lubelski, Skal-
nicowa, który jest zamieszkały przez ok. 18 tys. osób. Powstanie nowa przepompownia ścieków, a także kilkanaście kilometrów sieci 
wodociągowej i kanalizacyjnej. Zakończyliśmy też utwardzenie wszystkich dróg gminnych, które mają uregulowany stan prawny.

raFał trzasKowsKi
prezydent 
m.st. warszawy
To był trudny rok, ale mimo prze-
szkód Warszawa poradziła sobie 
z wieloma problemami. Brakowało 
pieniędzy, bez skutku czekaliśmy 
na unijne środki, których nie umiał 
odblokować rząd PiS. Nie brakowało 

nam natomiast zapału i chęci do pracy.
Kontynuujemy wiele inwestycji, oddaliśmy do użytku kolejny 
odcinek remontowanej Trasy Łazienkowskiej, prace na prawym 
brzegu idą zgodnie z harmonogramem. Oddaliśmy do użytku 
nową, zieloną ulicę Kondratowicza, wiadukt na Marywilskiej, es-
takadę w Rembertowie nad skrzyżowaniem Marsa z Żołnierską. 
Rewitalizujemy kolejne kamienice na Pradze – piękny przykład to 
ul. Środkowa czy Łochowska. W tym rejonie cieszy także nowy 
park kieszonkowy na Michałowie czy odnowione schody bazyliki 
przy Kawęczyńskiej. Wygląda na to, że Centrum Lokalne Kamio-
nek będzie się podobać mieszkańcom, a Park Skaryszewski bę-
dzie jeszcze piękniejszy!
Spinający Pragę z Powiślem most pieszo-rowerowy przechodzi 
już prace wykończeniowe, wiosną mieszkanki i mieszkańcy stoli-
cy będą już mogli już po nim spacerować.
W mijającym roku odwiedzałem kolejne dzielnice m.in. Rember-
tów, Pragę-Południe i Pragę-Północ. Przekazaliście mi Państwo 
wiele swoich uwag, komentarzy, zgłosiliście wiele spraw i pro-
blemów do rozwiązania w kolejnym roku pracy dla naszego uko-
chanego miasta. 
Życzę więc nam wszystkim dużo zdrowia, dużo energii i wielu 
uśmiechów w 2024 roku! 

REKLAMA REKLAMA

Szanowni Państwo,
przed nami najbardziej rodzinne 

święta w roku. 
Życzymy Państwu, 

żeby czas Bożego Narodzenia 
był czasem pełnym bliskości, radości 

i serdeczności – tej najszczerszej, 
płynącej prosto z serca. 

Niech ostatnie dni 2023 roku upłyną Państwu 
w zdrowiu, spokoju i pogodzie ducha, 

a kolejny rok przyniesie 
jak najwięcej dobra i szczęścia 

każdemu i każdej z Was.

Marcin Jędrzejewski
Przewodniczący Rady 

Dzielnicy Wesoła 
m.st. Warszawy

Marian Mahor
Burmistrz 

Dzielnicy Wesoła 
m.st. Warszawy
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z miasta
12 nowych „eleKtRyKów” 

w stolicy

Na warszawskie ulice wy-
jadą kolejne elektryczne au-
tobusy niskopodłogowe. Za-
rząd Transportu Miejskiego 
podpisał umowę z firmą 
Solaris na kupno 12 takich 
pojazdów. Nowe autobusy 
elektryczne w Warszawie 
będą mieć 18 metrów długo-
ści. Każdy z nich może jed-
nocześnie zabierać na pokład 
ponad 120 pasażerów. Nowe 
pojazdy wyposażone są m.in. 
w klimatyzacje, wyznaczone 
miejsca dla wózków, sys-
tem informacji pasażerskiej, 
system zliczania pasażerów 
przekazujący dane online, 
monitoring oraz blokady 
alkoholowe dla kierowców. 
Wyposażone są również 
w udogodnienie dla osób 

z niepełnosprawnościami. 
Pierwsze wyjadą na ulice 
stolicy jesienią 2024 roku, po-
zostałe do końca lutego 2025 
roku. Koszt zakupu nowych 
pojazdów wyniesie około 51 
milionów złotych, przy czym 
Miasto wyłoży około 12,8 
milionów złotych, pozostała 
część to dotacja i pożyczka. 

Biletomat nie działa, nie 
mUszĘ Kasować BiletU?

Wsiadamy do autobusu 
i chcemy kupić bilet w bile-
tomacie. Okazuje się jednak, 
że urządzenie nie działa? Czy 
możemy otrzymać mandat za 
przejazd bez skasowanego 
biletu? Jak poinformował 
nas Tomasz Kunert, rzecznik 
prasowy ZTM, brak możli-
wości kupna biletu w mobil-
nych automatach nie zwalnia 
pasażera z odpowiedzial-

ności za przejazd bez waż-
nego biletu. Pasażer, który 
nie zgadza się z nałożoną 
na niego karą, może złożyć 
reklamację. Każda jest anali-
zowana indywidualnie i jeśli 
potwierdzi się, że urządzenie 
było niesprawne, może to być 
przesłanką do anulowania 
opłaty dodatkowej. Okazuje 
się więc, że kontroler może 
nie wziąć pod uwagę na-
szego tłumaczenia i wysta-
wić nam mandat. Nawet po 
skierowaniu sprawy do sądu, 
nie mamy pewności, że kara 
zostanie anulowana.

można zGłaszać KsiążKi 
do naGRody liteRacKiej!

Rozpoczęła się 17. edycja 
Nagrody Literackiej m.st. 
Warszawy. Każdy może zgło-
sić ulubione, ostatnio wy-
dane książki i to aż w pięciu 
kategoriach: proza, poezja, 
literatura dziecięca, książka 
o tematyce warszawskiej, ko-
miks i powieść graficzna.

Publikacje, spośród któ-
rych jury wybiera nominacje, 

a później laureatki i laureatów, 
mogą zgłaszać czytelniczki 
i czytelnicy, przedstawiciele 
wydawnictw, księgarń i bi-
bliotek. Zgłoszenia trwają do 
31 stycznia 2024 roku. Służy 
do tego specjalny formularz 
na stronie projektu: um.war
szawa.pl/n/nagrodaliteracka/
Formularzzgloszeniowy/

UlUBione KsiĘGaRnie 
waRszawy

Ponad 5,5 tysiąca miesz-
kańców stolicy wybrało Ulu-
bione Księgarnie Warszawy 
2023 roku. Do nagrody komi-
sja konkursowa nominowała 
26 miejsc, spośród których 
wyłoniono czterech laure-
atów. W kategorii Antykwa-
riat zwyciężył Antykwariat 
Zakładka mieszczący się przy 
ul. Inżynierskiej 1 na Pradze 

Północ. Najlepszą Klubok-
sięgarnią zostało Wrzenie 
Świata znajdujące się przy 
ul. Gałczyńskiego 7 w Śród-
mieściu. Z tej samej dzielnicy 
pochodzą laureaci w katego-
riach Księgarnia specjali-
styczna – wygrała Księgarnia 
Dwie Siostry z al. 3 Maja 2 
oraz Księgarnia Ogólnoasor-
tymentowa. Tu triumfowała 
Główna Księgarnia Na-
ukowa im. B. Prusa z Kra-
kowskiego Przedmieścia 7. 
Nagroda specjalna trafiła do 
Księgarni „Mamy to!” zlo-
kalizowanej przy ul. 1 Pra-
skiego Pułku 13a na Pradze 
Południe. W tym roku wśród 
nominowanych miejsc zabra-
kło Antykwariatu Grochow-
skiego, który wygrywał kon-
kurs w ostatnich latach.  

waRszawa lat 30.  
na fotoGRafiach

Fotoplastikon Warszawski 
zaprasza na nową wystawę: 
„Paryż Północy? Warszawa 
lat 30.na fotografiach Hen-
ryka Poddębskiego”. 

48 trójwymiarowych zdjęć 
zabierze nas w sentymentalną 
podróż do miasta, którego już 
nie ma. Tramwaje na placu 
Żelaznej Bramy przeciska-
jące się między straganami, 
łyżwiarze ślizgający się po 
zamarzniętej taf li jeziora 
w parku Ujazdowskim, czy 
wskazówki zegara na wieży 
dworca kolei warszawsko – 
wiedeńskiej leniwie odmie-
rzające sekundy świata, który 
już nigdy nie wróci. Paryż 
Północy, a może po prostu 
nasza Warszawa?

Ekspozycja czynna od 
środy do soboty w godz. 
10.00–18.00. W czwartki 
wstęp wolny. Najpiękniejsze 
zdjęcia Warszawy z lat 30. 
XX wieku można oglądać do 
6 stycznia 2024 roku.

om, jPn, mK, Um
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Nie było szczególnego 
pożegnania, powiedziałem 
– trzymaj się Daniel, a on 
po prostu wyszedł, wsiadł 
do samochodu i pojechał… 
Czułem się zblokowany, 
nie umiałem okazać swoich 
emocji i wiedziałem, że Da-
niel tego nie chce – mówi 

Mirosław Sztyber, ojciec 
Daniela. 

Domyślałem się co pla-
nuje, chociaż nic nie mó-
wił. Wiedziałem, że go nie 
powstrzymam, postanowi-
łem go zrozumieć i przede 
wszystkim wspierać. Nie by-
łem pewien, dokąd dokład-

nie jedzie i co będzie robił 
– kontynuuje ojciec.

To był normalny, fajny 
dzieciak. Dał nam w życiu 
wiele radości. Lubił nale-
śniki i zupę pomidorową, 
nie tolerował złych osób – 
fałszywych i zakłamanych. 
Miał intuicję do ludzi, roz-
winął ją studiując psycho-
logię kryminalną. Był hono-
rowy i potrafił zachować się 
z godnością. 

Już jako 14-latek spędzał 
wakacje na obozach orga-
nizowanych przez GROM. 
Szkolili go najlepsi i szybko 
zaczął dorównywać im umie-
jętnościami. W dorosłym ży-
ciu był instruktorem survi-
valu i strzelectwa bojowego. 
Nie chwalił się tym, był 
skromny, a może właściwsze 
określenie to dyskretny. Wie-
dział, że dużo potrafi i może 
pomóc Ukrainie. 

Dla mnie – ojca – był nie 
tylko synem. Był przyjacie-
lem, współpracownikiem, 
wiele mnie nauczył, przede 
wszystk im zrozumienia 
współczesnego świata. Pra-
cowaliśmy razem ponad 15 
lat. Bez niego nie zrestruk-

turyzowałbym firmy. Ciężko 
było za nim nadążyć… 

Wychowany w kulcie Po-
wstania Warszawskiego, 
pracował w Radzie Fun-
dacji Pomocy Żołnierzom 
Armii Krajowej, wspierając 
kombatantów i organizując 
wydarzenia upamiętniające 
Powstanie Warszawskie. Był 
tolerancyjny i otwarty na róż-
norodność . Skończył Liceum 
Ogólnokształcące w Rember-
towie, potem kilka kierunków 
– Kulturoznawstwo, Zarzą-
dzanie Nieruchomościami, 
Stosunki Międzynarodowe, 
studium z psychologii krymi-
nalnej. Językiem angielskim 
władał bardzo dobrze, nie 
były mu obce hiszpański, fran-
cuski, po pobycie w Ukrainie, 
rosyjski czy ukraiński. 

Wspinaczka, loty para-
lotnią na spadochronach, 
nurkowanie, operowanie 
dronem –zawsze doskonale 
przygotowany, zwracający 
uwagę na szczegóły. Ukoń-
czył kurs radiotelegrafisty 
przekonany, że alfabet Mor-
se’a trzeba znać...

Bez mojego syna nie urato-
walibyśmy firmy, której byłem 
prezesem. Razem z Danielem 
czuliśmy się odpowiedzialni 
za otoczenie, rodzinę, lu-
dzi, którzy z nim pracowali. 
Sprzedaliśmy dom, aby wyjść 
z trudnej sytuacji, stracili-
śmy sporą część udziałów 
w firmie, jednak ona istnieje 
i dalej się rozwija, a ludzie nie 
stracili pracy. To był trudny 
czas – wspomina Mirosław 
Sztyber.

 Dopiero po Jego śmierci 
dowiedziałem się, że wyszkolił 
wielu ukraińskich żołnierzy, 
że trafił do Legionu Między-
narodowego wraz z żołnie-
rzami z USA, Australii i in-
nych krajów. To była elitarna 
jednostka zwiadowcza. 

Wszystko było tajemnicą. 
Tylko SMS-y i kontakt wy-
łącznie na komunikatorze, 
a i tak nie zawsze była łącz-
ność... dodaje .

Powiedział Mamie: Jak 
ich nie powstrzymamy tam, 
to przyjdą tutaj, a wtedy już 
nie będę mógł Ci pomóc. 

Na podstawie artykułu „Daniel 
Sztyber – Pamięć o Bohaterze” 

autorstwa Urszuli Krawczyk 
opublikowanego w magazynie 

„Czerwona Szpilka”.

Daniel odszedł w akcji osłaniając ukraińskiego in-
żyniera sapera, walczył trzy godziny o życie w warunkach fron-
towych, bez środków przeciwbólowych i pomocy medycznej. 
Do końca rozmawiał z żołnierzami, którzy Go nieśli, prosząc 
by wytrzymali i dziękował im, pytając jak daleko jeszcze do 
ambulansu. A ambulansu nie było, bo byli pod ostrzałem...Gdy 
poczuł że jest coraz gorzej, powiedział do żołnierzy – Brońcie 
tych ludzi i Europy. Na koniec zapytał: Gdzie są moi rodzice? 
Powiedzcie im...

najpierw pojechał z pomocą humanitarną, ewakuował kobiety i dzieci z najbar-
dziej niebezpiecznych terenów, pod obstrzałem, wśród wybuchających pocisków. 
Przyjeżdżał do domu, aby zebrać trochę rzeczy, odpocząć i ponownie tam wracał. 
Po kolejnym powrocie zaczął kompletować sprzęt. Kupił samochód z napędem 
4x4. Używany, ale sprawny,  kupił także hełm,  noktowizor i inne wyposażenie.

daniel – z GRochowa na UKRainĘ…

za wojskową służbę Ukrainie – tym medalem 
odznaczył pośmiertnie daniela sztybera prezydent 

Ukrainy, wołodymyr zełenski. medal odebrał  
7 grudnia br. ojciec daniela, mirosław sztyber.
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W ramach tej inwestycji 
wybudowano nowy przysta-
nek PKP, blisko ulicy Szase-
rów i szpitala wojskowego. 
Korzystają z niego pasażero-
wie pociągów podmiejskich, 
kursujących na linii otwoc-
kiej. Podczas otwarcia pomy-
lono nazwę stacji. Zamiast 
tablicy Warszawa Grochów 
zamontowano tablicę z napi-
sem Warszawa Wiatraczna. 
Tablica z błędną nazwą zo-
stała częściowo zdjęta i... za-
stąpiona banerem. W zało-
żeniach nowa stacja miała 
być wygodna i dostosowana 
do potrzeb osób z niepełno-
sprawnościami. Niestety na 
razie trudno to ocenić, bo nie 
została jeszcze dokończona – 
brakuje m.in. zadaszenia i ła-
wek. Okoliczni mieszkańcy 

narzekają rów-
nież na brak do-
brego dojścia do 
stacji – dojście od 
peronu do ulicy 
Przeworskiej jest 
prowizoryczne 
i kłopotliwe.

Również przystanek Ol-
szynka-Grochowska prze-
szedł metamorfozę. 

Poza now y m pero -
nem wkrótce pojawi się 
nowa kładka wyposażona 
w windy. Jednak miesz-
kańcy z utęsknieniem cze-
kają na obiecane dodatkowe 
przejścia do rezerwatu Ol-
szynka Grochowska, o które 
walczyli od lat.

Z kolei remont stacji War-
szawa-Gocławek wzbudził 
wśród wsiadających tam 
pasażerów dużo emocji, 
niestety nie tylko pozytyw-
nych. Chociaż stacja została 
dla wygody pasażerów prze-
sunięta w stronę Warszawy 
Wschodniej o 150 metrów, 
a nowy peron wyspowy pod 
wiaduktem na ulicy Marsa 

też wygląda okazale, to nie-
zrozumiały jest brak dojścia 
do przystanku i brak jego 
oświetlenia. – Brodzimy 
w błocie, w dodatku w cał-
kowitej ciemności – alarmują 
nas, okoliczni mieszkańcy.

Nie traćmy nadziei, że 
te problemy zostaną jed-
nak rozwiązane, a 19 minut 
przejazdu z Warszawy-Wa-
wer do Śródmieścia zrekom-
pensują te chwilowe, miejmy 
nadzieję, utrudnienia... 

jPn

Kończy się modernizacja linii kolejowej między stacjami warszawa-wschodnia 
i warszawa-wawer. za 422 mln zł wykonawca przebudował dwa istniejące 
tory i ułożył nowe rozjazdy. zbudowana została także nowa sieć trakcyjna. do-
celowo cztery tory między warszawą wschodnią a warszawą wawer umożli-
wią rozdzielenie ruchu aglomeracyjnego od dalekobieżnego. 

nowe stacje - nowe Kłopoty
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BiałołĘKa pRaGa-połUdnie

Wed ł ug planów we 
wschodniej części budynku 
nowej pływalni znajdować 
się będzie sportowy basen 
z ośmioma torami i widow-
nią. Obok przewidziano 
basen rekreacyjny, saunę 
oraz strefę relaksu. W części 
zachodniej natomiast zapla-
nowano hol wejściowy z to-
aletami, restaurację z zaple-
czem, szatnie, pomieszczenia 
trenerów, ratowników oraz 
magazyn sprzętu. Projekt za-
kłada również budowę wieży 
z punktem widokowym oraz 
zjeżdżalni zewnętrznych 
o wysokości 6,5 m oraz 15 m 
po stronie północno-zachod-
niej. Z wieży można będzie 

wyjść na ta-
ras i ogród.

Przestrzeń 
ma być tak 
z a p r o j e k -
t o w a n a , 
ż e  s e r c e 
pływalni – 
strefa base-
nowa i saun 
otwierać się 
będzie wido-

kowo na zlokalizowany za 
budynkiem park miejski. 
Jego układ będą stanowiły: 
aleja obsadzona nowymi 
drzewami, istniejąca zieleń, 
drzewa, ekosystem wzdłuż 
cieku wodnego, plac zabaw 
z urządzeniami rekreacyj-
nymi umieszczonymi w zie-
lonych kwaterach oraz leśny 
amfiteatr.

W założeniu obiekt ma 
być jak najbardziej proekolo-
giczny. Zaopatrzony będzie 
m.in. w panele fotowolta-
iczne, pompy ciepła oraz 
system umożliwiający wyko-
rzystanie deszczówki. Dzięki 
nim zmniejszą się koszty 
utrzymania pływalni.

Od chwili podpisania 
umowy pracownia architek-
toniczna, która zajęła drugie 
miejsce w ogłoszonym przez 
dzielnicę konkursie na najlep-
szą koncepcję pływalni, ma 
10 miesięcy na opracowanie 
projektu pływalni i uzyska-
nie pozwolenia na jej budowę. 
Później Urząd Dzielnicy 
Białołęka ogłosi przetarg na 
wykonawcę projektu. Koszt 
projektu to niecałe 2,9 mln zł. 
Następnie zostanie ogłoszony 
przetarg na wykonawcę prac 
budowlanych. Nastąpi to po 
uzupełnieniu finansowania 
zadania. W budżecie zare-
zerwowano na tę inwestycję 
14 mln zł.

jacek narożniak

nowy obiekt ma powstać we wschodniej części Bia-
łołęki, przy ulicy ostródzkiej, naprzeciwko szkoły.

eKo pływalnia  
z widoKiem na paRK Nowa pływalnia przy uli-

cy Ostródzkiej powstanie 
w miejscu, w którym ar-
cheolodzy odkryli pozosta-
łości dużej osady łużyckiej 
sprzed tysięcy lat! Na te-
renie 0,5 ha odnaleziono 
ponad półtora tysiąca frag-
mentów glinianych naczyń 
i śladów osadnictwa. 
Wydobyte eksponaty będą 
wyeksponowane na terenie 
pływalni, by jej użytkownicy 
pamiętali o przeszłości tego 
miejsca.

eKsPonaty na terenie 
Pływalni

tak 12 grudnia br.  
wyglądało dojście do peronu 

stacji warszawa gocławek  
od ul. tytoniowej

REKLAMA REKLAMA

Pełnomocnik Komitetu  Paweł Lisiecki
Burmistrz Pragi Północ Jacek Jeżewski
Radny m.st. Warszawy Wiktor Klimiuk

Radni Dzielnicy Praga-Północ 
Małgorzata Grzegorzewska

Hanna Jarzębska
Robert Kazanecki
Ernest Kobyliński

Teresa Mioduszewska
Wojciech Nastula

Grażyna Szymańczuk
Karol Szyszko

Sebastian Wijas

Pragniemy złożyć Państwu 
najserdeczniejsze życzenia, 

aby wiara i nadzieja płynąca  
od narodzonego Dzieciątka Jezus

były szczególnym umocnieniem  
i pomogła przezwyciężyć  

wszelkie zagrożenia  
i trudy dnia codziennego.

 
Niech Chrystus i Matka Boża Łaskawa, 

umacniają nas i błogosławią  
na Nowy 2024 Rok.
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Zakład będzie spalać 
śmieci, w zamian wyprodu-
kuje energię cieplną i elek-
tryczną, która ma być wy-
korzystana do utrzymania 
obiektów miejskich takich jak 
szkoły, metro czy tramwaje.

Obecnie prowadzone są 
prace budowlane, wykończe-
niowe, mechaniczne i elek-
tryczne. Proces rozbudowy 
zakończy się w 2024 roku. 

 Jak zapewnia szefostwo 
spalarni – Rozbudowa od-
bywa się zgodnie ze standar-
dami BAT, przy wykorzysta-
niu dostępnych najlepszych 
technik – rozwiązań inżynie-
ryjnych i oddziaływających 
na otoczenie. Ekologiczny 

obiekt będzie przetwarzać 
odpady w sposób bezpieczny 
dla klimatu i środowiska. 
Zakład nie będzie źródłem 
nieprzyjemnych zapachów, 
ani hałasów, które mogłyby 
niepokoić mieszkańców. 

Na terenie ZUSOK ma 
funkcjonować ścieżka eduka-
cyjna, której elementem bę-
dzie punkt widokowy zlokali-
zowany na kominie instalacji. 

Do instalacji termicznego 
przetwarzania będą trafiać 
zmieszane odpady komu-
nalne, które trafią bezpośred-
nio ze śmieciarek do bunkra, 
gdzie będą mieszane, a na-
stępnie spalane. Śmieciarki 
będą dostarczać odpady po-

ruszając się po 120-metrowej 
podgrzewanej estakadzie.  

Niestety te modernizacje 
nie dotyczą dróg dojazdo-
wych do spalarni. Praskiego 
odcinka obwodnicy Śródmie-
ścia (pomiędzy rondem Żaba 
a Wiatraczną) nie ma. Po-
dobnie ul. Nowotrockiej oraz 
Trasy Tysiąclecia. Do spalarni 
prowadzi jednopasmowa 
ulica Gwarków, a planowane 
prywatne inwestycje, hale 
magazynowe oraz terminale 
logistyczne mogą spowodo-
wać jeszcze większe korki…

Budzi to ogromny niepokój 
u mieszkańców, którzy zwra-
cają uwagę na zły stan oko-
licznych dróg. Pojawiają się 
głosy, że tranzytowy ruch cię-
żarówek przez środek osiedla 
przy ul. Chełmżyńskiej spo-
woduje chaos komunikacyjny 
i zagrożenie dla pieszych. 
Czy obawy mieszkańców są 
uzasadnione przekonamy się 
już w marcu, kiedy ZUSOK 
ruszy pełną parą...      om

największa taka inwestycja w Polsce, 
zakład Unieszkodliwiania stałych od-
padów Komunalnych przy ul. zabra-
nieckiej jest już prawie gotowy. na 
grudzień zaplanowano tzw. rozruch na 
zimno, a w marcu zakład powinien za-
cząć palić pierwsze odpady.

staRa dRoGa do nowej spalaRni

Ta siedziba jest bardzo po-
trzebna ze względu na loka-
lizację, ponieważ wraz z po-
wstaniem drogi S-2 rośnie 
ilość wypadków drogowych, 
a strażacy są przeważnie 
pierwsi na miejscu zdarze-
nia. Dlatego dobry dojazd ma 
dla nich znaczenie kluczowe 
przy ratowaniu ofiar . 

Według planów nowy 
budynek posiadać ma część 
administracyjno-socjalną 
oraz garażowo-magazynową 
wraz z częścią socjalną dla 
pracowników i infrastruk-
turą szkoleniową. W zapla-
nowanych garażach znajdzie 
się 16 stanowisk na samo-
chody, przyczepy, a także 
inny sprzęt ratowniczo-ga-
śniczy. Na terenie jednostki 
znaleźć ma się również ma-
gazyn przeciwpowodziowy.

Wawerska jednostka Ra-
towniczo-Gaśnicza Pań-
stwowej Straży Pożarnej 
ochrania największy teren 
pośród wszystkich war-
szawskich jednostek. Sys-
tematycznie rośnie liczba 
podejmowanych przez nią 
akcji. W samym tylko 2022 
roku wawerska jednostka 

podjęła aż 1425 
interwencji.

Niestety w tej 
chwil nie ma 
własnej siedziby 
i stacjonuje w bu-
dynku wynajmo-
wanym od Ochot-
niczej St raży 
Pożarnej, przy 
ul. Tomaszow-
skiej w Radości.

Budynek Straży Pożarnej 
w Radości jest już w bardzo 
złym stanie technicznym, 
co negatywnie wpływa na 
warunki pełnienia służby. 
Przeniesienie do nowej sie-
dziby ma nie tylko podnieść 
jakość warunków bytowych 
strażaków, ale również bę-

dzie miało realny wpływ 
na poprawę bezpieczeństwa 
mieszkańców Wawra.

W nowej placówce będzie 
pełniło służbę 45 strażaków. 
Jednostka powinna zacząć 
funkcjonować na przełomie 
2024/2025 roku. 

jPn

w wawrze powstanie nowa jednostka straży pożarnej. ratusz  przekazał stra-
żakom na ten cel działkę przy ul. drozdowej.

z Radości do miedzeszyna
waweR

Fot. UM
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3 linie termicznego przekształcania mają zapewnić ciągłość 
pracy  24 godziny na dobę wytwarzania prądu i ciepła z od-
padów  100 tys. MWh energii elektrycznej powstanie z odpa-
dów w ciągu roku  100 tys. żużla rocznie powstanie w proce-
sie spalania, który docelowo, po odpowiedniej obróbce, może 
być wykorzystany w budownictwie drogowym  850 stopni 
Celsjusza to temperatura spalania odpadów  305 200 ton 
odpadów rocznych będzie przekształcanych w energię.

zUsoK w liczBach 
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 7 grudnia 2023 roku na warszawskim kampu-
sie Uniwersytetu SWPS, mieszczącego się przy 
ul. Chodakowskiej 19/31, odbyła się konferen-
cja pn. „System Wsparcia – dziecko, rodzina, 
szkoła.”
Wydarzenie zorganizowane było we współpracy 
Uniwersytetu SWPS oraz organizacji pozarządo-
wych należących do Lokalnego Systemu Wspar-
cia realizujących projekt pn. „Partnerstwo Dla 
Dzieci Pragi Południe 4.0”. Projekt współfinan-
sowany jest przez Urząd m.st Warszawy.
Do LSW należą nastepujące  
organizacje pozarządowe: 
Stowarzyszenie Wspólne Podwórko 
TPD Oddział Mazowiecki 
O.T.R.A.D Szansa 
Stowarzyszenie Gradiam
Konferencja miała na celu zainspirować przed-
stawicieli szkół innowacjami oraz ofertą Lokal-
nego Systemu Wsparcia. Przedstawić działania 
LSW, które maja bardzo szeroki zakres. Działa-
nia wspierające, mające bezpośredni wpływ na 
dobrostan psychiczny dzieci, co często jest po-
mijane i przesuwane na drugi plan. Dobrostan 
psychiczny dzieci to nie tylko brak choroby. To 
też czerpanie radości i zadowolenia z życia. 
To poczucie, że ma ono głębszy sens. W cza-
sie wykładów prelegenci kładli duży nacisk 
właśnie na tematy związane z dobrostanem 

psychicznym dzieci np. w połączeniu z nowymi 
technologiami czy funkcjonowaniu środowisk 
szkolnego i rodzinnego. Niezbędnym czynni-
kiem do osiągnięcia dobrostanu psychicznego 
jest zaangażowanie w codzienne życie, szcze-
gólnie w aktywność społeczną. Podczas wykła-
du „Wychowanie przez pomaganie” Przykład 
dobrych praktyk w ramach LSW – prowadząca 
omawiała kwestie wolontariatu szkolnego 
i jego bardzo pozytywnym wpływie na dzieci 
i młodzież szkolną. 
Po części wykładowej organizatorzy zaprosili 
uczestników do wzięcia udziału w warsztatach. 
Goście mogli skorzystać z warsztatów o nastę-
pującej tematyce:
 jak dbać o zdrowie psychiczne w szkolnej 
codzienności?  
 przemoc w szkole. Program RESQL. 
 hejt i cyberprzemoc w szkole. Profilaktyka 
uzależnień od social mediów internetu – 
przykład dobrych praktyk w ramach LSW. 
 psychoedukacja dla rozstających się ro-
dziców czyli omówienie modelu warsztatu 
JA – ROZWÓD – DZIECKO – przykład dobrych 
praktyk w ramach LSW.
Cieszymy się, że kolejna edycja LSW „Partner-
stwo Dla Dzieci Pragi Południe 5.0” będzie re-
alizowana w współpracy z Urzędem Dzielnicy 
Praga Południe.

Z okazji Świąt Bożego Narodzenia  
składamy Szanownym Mieszkańcom Pragi Południe  

najszczersze życzenia wszelkiej pomyślności.

Niech błogosławieństwo Bożej Dzieciny sprawi,  
że będzie to czas odpoczynku i wytchnienia,  

spędzony w gronie rodziny i przyjaciół.

Życzymy, by w okresie świątecznym Państwa domy były  
rozśpiewane kolędą i pachnące choinką,  

by zagościły w nich miłość, radość i pokój.

Na nadchodzący Nowy Rok prosimy przyjąć życzenia zdrowia,  
szczęścia i realizacji planów.

Radni Klubu Prawo i Sprawiedliwość 
Praga-Południe 

Mirosława Terlecka
Ewa Szydłowska
Marek Borkowski

Sławomir Kalinowski
Damian Kowalczyk

Wiesław Janusz Lewandowski
Damian Paczkowski
Paweł Szabłowski

Krzysztof  Wysocki
Paweł Zalewski

Wizualizacja

Fot. UD W
awer
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ZAUŁKI HISTORII

Świąteczne jodły i świerki 
można było kupić na ulicy od 
przekupnia stojącego wprost 
na chodniku, z wbitym w śnieg 
drzewkiem.. Ustawianie i stro-
jenie choinek odbywało się wy-
łącznie w poranek wigilijny...

Na początku XX wieku zna-
komitą większość mieszkań 
ogrzewały piece kaflowe lub 
kominki. Kaloryfery stanowiły 
wyjątek.. Nieliczne praskie 
domy posiadały kanalizację, 
wodę, elektryczność albo gaz. 
Za oświetlenie służyły świece 

lub naftowe lampy. Pomię-
dzy ubogimi domostwami, 
często całymi wzniesionymi 
z drewna, stały murowane ka-
mienice o bogato zdobionych 
elewacjach, mieszczące kil-
kupokojowe mieszkania. One 
wyposażone już były nie tylko 
w wodę, ale również w gazowe 
albo elektryczne oświetlenie. 
Posiadały łazienki z wanną, 
waterklozety, a piece na każ-
dym piętrze inne, można by 
uznać za majstersztyk zduń-
skiej roboty. 

pRasKie Boże naRodzenie
Uboższa od lewobrzeżnej warszawy Praga spo-
sobiła się do nadchodzących świąt Bożego naro-
dzenia na swój sposób. nawet witryny maleńkich 
sklepików przyciągały wzrok przechodniów oko-
licznościowymi dekoracjami.

REKLAMA REKLAMA

reklama Fabryki wafli i opłatków p.f. w. czerniawski. 
Fot. tygodnik ilustrowany z 1912 r.

 Jednak i Święta niosą ze 
sobą kilka poważnych zagro-
żeń... np. zdobiona choinka.

Wiele kotów uwielbia się 
na nią wspinać, co może skoń-
czyć się jej przewróceniem 
i urazami. Zagrożenie mogą 
stanowić również szklane 
ozdoby choinkowe. 

Pamiętajmy, że jemioła 
i poinsecja to rośliny trujące 

Nowy Rok i Sylwester to 
fajerwerki, których bardzo 
wiele zwierząt się boi. 

Dlatego jeśli w Sylwestra 
wychodzimy z domu, zo-
stawmy włączone światła 
i telewizor, pozasłaniajmy 
okna. Wybuchające za oknem 
sztuczne ognie najbardziej 

przerażają zwierzę, które sie-
dzi w ciemnościach i ciszy. 

W skrajnych przypadkach 
możemy podać zwierzęciu 
leki uspokajające. Nigdy nie 
podawajmy naszym pupilom 
leków dla ludzi! 

W Sylwestra i w Nowy 
Rok lepiej nie wypuszczać 
kota z domu, a psa prowadzić 

na smyczy. Może się bowiem 
zdarzyć, że wystraszone na-
głym wystrzałem zwierzę 
pobiegnie w panice przed 
siebie... i wtedy zamiast 
wejść w Nowy Rok spokojnie 
i z uśmiechem – będziemy 
w stresie biegać po mieście, 
szukając naszego czworo-
nożnego przyjaciela!      jPn

Boże narodzenie i sylwester to prawdziwe wyzwanie dla naszych psów i ko-
tów. szczególnie sylwester jest dla nich trudny do przetrwania ze względu 
na fajerwerki.

dlaczeGo nasi BRacia mniejsi  
nie lUBią sylwestRa?

zwieRzĘta domowe

* USŁU GI
* Narożniki wg wymiarów klienta     
* Ma te ria ły obi cio we
Warszawa, ul. Krypska 52/54

     przy GRO CHOW SKIEJ 179
(pa wi lon po go to wia we te ry na ryj ne go)

Za kład prze nie sio ny z ul. Zna  niec kie go 8

Tel. 22 612-53-88
691-75-50-50

TAPICER

REKLAMA REKLAMA

Zapoznani z realiami 
czasu ruszamy w wigilijny 
wieczór na spacer po daw-
nej Pradze, a nieuprzątnięty 
z chodników śnieg skrzypi 
nam pod butami. Ruch na uli-
cach z wolna zanika. Jeszcze 
mijają nas jacyś spóźnieni, 
spieszący do swych domów 
przechodnie i rozpędzone 
sanki wiozące świątecz-
nych pasażerów. Dźwięk ich 
dzwonków stopniowo się od 
nas oddala. Okoliczni miesz-
kańcy z pewnością są już 
w swoich mieszkaniach. Na 
wieczornym niebie w ślad za 
pierwszą gwiazdką – szcze-
gólnie oczekiwaną, będącą 
sygnałem do wigilijnej wie-
czerzy – zapalają się kolejne. 
Odbiciem rozgwieżdżonego 
nieba są okna wszystkich bez 
wyjątku domów, od suteren 
po facjatki. Nawet te zagu-
bione pomiędzy wysokimi, 
ceglanymi kominami poły-
skują filującym światłem pa-
lących się za nimi świec.

Idąc chodnikiem zaglą-
damy do okien mijanych do-
mów, bo nie wszędzie zacią-
gnięte są portiery, odpowied-
nik współczesnych zasłon. 

W wielu oknach poza siat-
kową lub koronkową firanką 
po prostu ich nie ma. Dzięki 
czemu możemy zobaczyć jak 
na dłoni, co się za nimi dzieje. 
Nisko osadzone okna obna-
żają całe wnętrza, w miarę 
dobrze widać też mieszkania 
parterowe, gdzie można do-
strzec całą rodzinę dzielącą 
się opłatkiem czy otaczającą 
choinkę z palącymi się na 
niej nieodłącznymi świecz-
kami. Gdy za oknem śnieg 
i mróz dający się nam space-
rowiczom we znaki, tam we 
wnętrzach zarówno tych bo-
gatych jak i skromnych, ema-
nuje ciepłem duży kaflowy 
piec. Po tych zaś ogrzanych 
wnętrzach niosą się zapachy 
świątecznych potraw prze-
mieszane z żywicznym aro-
matem choinki.

Zbliżając się do jakiejś 
bramy słyszymy dochodzący 
z głębi niej, odbity echem 
podwórka-studni, chóralny 
śpiew kolędy. 

Idziemy dalej rozglądając 
się wokoło. Mijamy oświe-
tlone okna, a za nimi dzieci 
oglądające świąteczne pre-
zenty. 

Z wolna wracamy do rze-
czywistości. Powracamy 
na łono naszej rodziny, we 
współczesność. Opadają nas 
różne myśli, zastanawiamy 
się nad przyszłością, przed 
nami następny rok. Prze-
szłość ze swoim ulotnym 

urokiem i swoistym romanty-
zmem zastępuje realia – nasze 
Święta Bożego Narodzenia – 
oby były miłe i szczęśliwe, 
zdrowe i spokojne – czego 
życzę wszystkim Czytelni-
kom „Mieszkańca”.

tadeusz władysław świątek
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Karta pocztowa z 1948 r.
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Karta pocztowa z lat 1900-1920

REKLAMA REKLAMA
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n Hydraulika wod. kan.-gaz., 
c.o., hydrofory, piece.  
Tel. 694-747-213

n Klimatyzacja, wentylacja, 
oddymianie – montaż, projek-
towanie, serwis 24 h, sprzedaż 
urządzeń, kompleksowa 
obsługa, doradztwo techniczne, 
szybkie terminy realizacji, 
gwarancja.  
tel. 502-904-708

n lodóweK naPrawa.  
tel. 602-272-464

n naPrawa maszyn do 
szycia. dojazd gratis.  
tel. 508-081-808

n Pralki, lodówki – naprawa.  
Tel. 502-562-444,  
603-047-616

n Rolety antywłamaniowe 
i naprawy. Tel. 602-228-874

n Rolety, żaluzje, verticale, 
rolety antywłamaniowe  
– produkcja, naprawa.  
Tel. 602-228-874

n świadectwa energetycz-
ne tel. 721-500-700

n świadectwa charaktery-
styki energetycznej  
tel. 502-048-125

n Tapicerskie.  
Tel. 22 612-53-88

n Żaluzje, verticale, rolety, 
moskitiery – naprawy, pranie 
verticali. Tel. 608-477-422

UsłUgi – Budowlane
n docieplanie Budynków 
szybko tanio solidnie.  
tel. 502-053-214

n Złota rączka i elektryka.  
Tel. 503-150-991

UsłUgi – Porządkowe

aUto-moto – Kupię
n Części Fiat 125p i inne auta 
PRL-u: Fiat 126 p, Syrena,  
Warszawa. Tel. 503-401-501

n KUPIĘ STARE MOTOCYKLE 
CZĘŚCI SILNIKI ITP.  
TEL. 601-709-388

dam Pracę
n Zatrudnię sprzątaczkę.  
Okuniew. Tel. 660-795-386

KUPię
n Antyki, obrazy, meble, książki, 
pocztówki, szable, bagnety, 
odznaczenia. Tel. 504-017-418

n Książki, plakaty.  
tel. 501-285-268.  
antykwariat ul. inżynierska 1.

motoryzacja
n Pomoc drogowa.  
Tel. 513-606-666

n Skup aut wszystkich.  
Tel. 503-401-501

NAUKA
n Matematyka, dojazd.  
Tel. 691-870-045

n Pomoc i nauka w obsłudze 
komputera, internetu, komórki 
i TV. Osoby starsze – promocja! 
Student. Tel. 533-404-404

nierUchomości – 
Kupię

n Kupię mieszkanie/dom  
w każdym stanie, zadłużone,  
do remontu, także udziały.  
Szybka decyzja, gotówka.  
Tel. 888-062-333

n Skup nieruchomości – miesz-
kania do remontu i działki bu-
dowlane również do przekształ-
cenia – zadłużone itp. szybka 
transakcja tylko bezpośrednio 
– agencjom dziękuję; płatność 
gotówką, Warszawa i okolice 
– Marki, Radzymin itp. Proszę 
o kontakt w godz. 8.00-17.00.  
Tel. 502-904-708

nierUchomości  
– mam do wynajęcia

n Pokoje 1-, 2-osobowe  
– pracownicze i dla studentów, 

n Transport – przeprowadzki 
– samochód o wymiarach 3,9 
dł./2,0 wys. – kontener, kraj, 
zagranica, konkurencyjne ceny. 
Tel. 502-904-708

UsłUgi
n agd – lodówKi, PralKi, 
zmywarKi – naPrawa.  
tel. 694-825-760

n agd, anteny – naPrawa. 
tel. 602-216-943

n Anteny satelitarne, naziemne, 
nc+, Trwam, Polsat, tvn24 oraz 
dekodery telewizji naziemnej. 
Sprzedaż, montaż, naprawa.  
Tel. 22 815-47-25, 501-123-566,  
lemag-tvsat.waw.pl

n Cyklinowanie, układanie, 
lakierowanie, reperacje parkietów 
– Stefan Słomski.  
Tel. 501-126-177, 500-240-976

n Dezynfekcja instalacji wenty-
lacyjno-klimatyzacyjnych.  
Tel. 502-904-708

n Dezynsekcja – skutecznie.  
Tel. 602-66-16-83

n domofony, naprawa pralek, 
instalacje elektryczne.  
tel. 601-93-68-05

n Futra – kożuchy, odzież 
skórzana – usługi miarowe, 
przeróbki, wszelkie naprawy. 
Ul. zamieniecka 63.  
tel. 22 610-23-05

n Gaz, hydraulika. Naprawy, 
montaż, przeróbki. Tanio.  
Tel. 604-798-744

n Hydrauliczne, gazowe,  
solidnie. Tel. 22 610-81-21,  
607-773-106

n hydraUliK.  
tel. 502-031-257

Okuniew. Tel. 604-113-140

nierUchomości  
– sprzedam

n Hotel Pracowniczy,  
Okuniew.  
Tel. 660-795-386

Prawne
n Adwokat Wojciech Lipka 
przyjmuje już w Kancelarii  
Adwokackiej na Grochowie przy  
ul. Grenadierów 12. Sprawy 
karne, cywilne, rodzinne, spad-
kowe (umowy, odszkodowania, 
rozwody, alimenty, nieruchomo-
ści, inne).  
Tel. 500-175-857

n Doradca Podatkowy – kon-
trole podatkowe i sprawdzające, 
porady, wszystkie podatki, 
spadki, darowizny, aukcje, 
nieujawnione dochody. Tel.  
22 672-34-34, 604-095-656,  
www.podatki-doradca.pl

n Kancelaria Adwokacka adw. 
Teresa Zdanowicz. Sprawy cywil-
ne, karne, rodzinne, spadkowe, 
rozwody. Wawer-Anin  
ul. Ukośna. Tel.  
22 613-04-30, 603-807-481

sPrzedam
n Odkurzacze Rainbow – nowe, 
używane – serwis, konserwacja, 
akcesoria. Tel. 606-742-822,  
www.odkurzaczewodne.eu

transPort
n Przeprowadzki i magazyno-
wanie 24h/7. wywóz i utylizacja 
zbędnych mebli, przedmiotów 
z mieszkań i piwnic.  
tel. 607-66-33-30

n Przeprowadzki. Wywóz gruzu 
i mebli. Tel. 722-990-444

UsłUgi – Komputerowe
n AAA Tani Serwis  
Komputerowy 18 zł/h 24h. 
Dojazd 0 zł.  
Tel. 506-480-505

UsłUgi – remontowe
n Abc Malowanie, kafelki itp. 
remonty małe i duże.  
Tel. 509-306-279

n Malowanie, tapetowanie, 
panele.  
Tel. 22 615-76-97,  
695-679-521

n oKna – naPrawy,  
doszczelnienia.  
tel. 787-793-700

n Remonty kompleksowo 
i solidnie.  
Tel. 502-218-778,  
www.remonty4u.pl

n zaBUdowa BalKonów. 
tel. 514-165-445

n Złota rączka. Hydraulik.  
Tel. 606-181-588

nastĘpne wydanie 11.01.2024

Całodobowo KOMPLEKSOWE USŁUGI
Kredytowanie pogrzebu w zasiłku ZUS

ul. Floriańska 6 - Filia
 ul. Rechniewskiego 14 (kościół św. Patryka)

   
500 253 842; 502 832 474 

www.lethewarszawa.pl

ZAKŁAD POGRZEBOWY

KONKURENCYJNE CENY
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22/214 06 31
500 290 360
EKSPOZYCJA
Wólka Węglowa
ul. Palisadowa 15

22/214 06 3122/214 06 31
500 290 360500 290 360
EKSPOZYCJA
Wólka Węglowa
ul. Palisadowa 15

RATY

NAGROBKI
już od 3999 zł

ZAMÓW W INTERNECIE:
www.mieszkaniec.pl/reklama/ogloszenia-drobne/ 

OKULARY TYLKO 99 ZŁ
Oprawa + soczewki+ robocizna 

(sph. od – 4.0 do +4.0 dpr.) 

HURTOWNIA OPTYCZNA 
OPTA SUN

Warszawa, ul. Majdańska 7
Tel. 22 612 00 03

Rejestracja u optometrysty 
¥ 534 044 333

BADANIE WZROKU

TYLKO 89 zł
PRZEZ SPECJALISTĘ – OPTOMETRYSTĘ

Pracujemy pon.-pt. 9-19 
sobota od 9 do 13

Refundacja recept na okulary

oBwieszczenie wojewody mazowiecKiego
o wszczęciu postępowania

Na podstawie art. 11d ust. 5 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. 
o szczególnych zasadach przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie 
dróg publicznych (Dz. U. z 2023 r., poz. 162) zawiadamia się, że na 
wniosek inwestora: Prezydent m. st. Warszawy, pl. Bankowy 3/5, 00-950 
Warszawa, reprezentowanego przez Stołeczny Zarząd Rozbudowy Miasta, 
ul. Senatorska 29/31, 00-099 Warszawa, zostało wszczęte postępowanie 
w sprawie wydania decyzji o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej 
pn.: „Rozbudowa drogi wojewódzkiej nr 633 – ul. Płochocińskiej polegająca 
na: budowie obiektu mostowego obok istniejącego obiektu (zadanie 
I), rozbiórce istniejącego obiektu mostowego wraz z budową nowego 
obiektu (zadanie II) wraz z budową/przebudową niezbędnej infrastruktury 
technicznej.”

Stronami postępowania w sprawie są wnioskodawca, właściciele lub 
użytkownicy wieczyści nieruchomości objętych wnioskiem (powiadomieni 
w drodze zawiadomień).

działki usytuowania obiektu: inwestycja zlokalizowana jest na terenie 
Dzielnicy Białołęka m. st. Warszawy.

Numery działek w istniejącym pasie drogowym: 
obręb 4-07-10 – działka o nr ewid.: 1.
obręb 4-07-02 – działka o nr ewid.: 9/1, 9/2.
obręb 4-07-02 – działka o nr ewid.: 1/2, 1/3.

Numery działek w projektowanym pasie drogowym, podlegające 
podziałowi do przejęcia pod inwestycję przechodzące na rzecz właściwej 
jednostki samorządu terytorialnego (w nawiasach numery działek po 
podziale – tłustym drukiem numery działek przeznaczone do przejęcia pod 
inwestycję):

obręb 4-07-02 – działka o nr ewid.: 14/8 (14/166, 14/167); 18 (18/1, 
18/2).

Numery działek podlegających ograniczeniu niewchodzących w skład 
projektowanego pasa drogowego niezbędnych do wykonania rozbiórki 
istniejących obiektów budowlanych nieprzewidzianych do dalszego 
użytkowania:

obręb 4-07-10 – działka o nr ewid.: 2.
obręb 4-07-09 – działka o nr ewid.: 2.

Numery działek podlegających ograniczeniu niewchodzących 
w skład projektowanego pasa drogowego niezbędnych do wykonania 
tymczasowych obiektów budowlanych na okres ich użytkowania 
(w nawiasie numery działek przed podziałem):

obręb 4-07-02 – działka o nr ewid.: 18/1 (18).

Numery działek w stosunku do których inwestor jest uprawniony do ich 
nieodpłatnego zajęcia na czas realizacji inwestycji (tereny wód płynących), 
nie podlegających podziałowi pod inwestycję, na podstawie art. 20a 
ustawy zrid:

obręb 4-07-10 – działka o nr ewid.: 2.
obręb 4-07-09 – działka o nr ewid.: 2.
Jednocześnie, zawiadamia się, że w przedmiotowej sprawie zostało 

wydane przez Wojewodę Mazowieckiego w trybie art. 35 ust. 3 ustawy 
z dnia 7 lipca 1994 r. Prawo budowlane (Dz. U. z 2023 r. poz. 682 ze 
zm.) postanowienie, nakładające na Inwestora obowiązek uzupełnienia 
nieprawidłowości i braków w dokumentacji projektowej, na które nie 
przysługuje zażalenie. 

Strona chcąca zapoznać się z aktami postępowania, może tego 
dokonać na pl. Bankowym 3/5 pok. 14 w poniedziałek w godz. 1300 – 
1600 lub w czwartek w godz. 800 – 1200 po wcześniejszym umówieniu 
się telefonicznym pod nr 22 695 62 19. osoby nieumówione nie będą 
obsługiwane. Informacja ta ma na celu jedynie przedstawienie aktualnego 
stanu postępowania. Podczas jej trwania strony nie uzyskają informacji 
o planowanym terminie zakończenia postępowania ani nie otrzymają 
informacji merytorycznych. Czas przeznaczony na zapoznanie się z aktami 
wynosi do 30 minut i nie może zostać przedłużony. 

Zgodnie z art. 49 ustawy z dnia 14 czerwca 1960 r. Kodeks postępowania 
administracyjnego (Dz. U. z 2023 r., poz. 775 ze zm.) doręczenie uważa 
się za dokonane po upływie czternastu dni od dnia publicznego ogłoszenia. 
Jednocześnie informuję, iż w trakcie prowadzonego postępowania, 
o czynnościach tutejszego organu, strony postępowania będą informowane 
w drodze publicznych obwieszczeń, zgodnie z art. 49 § 1 Kpa.

data publicznego obwieszczenia: 20 grudnia 2023 r.
WI-I.7820.2.21.2023.LK

Płacę gotówką.

mieszkania, 
domy, ziemię.

 22 333 23 11 
 501 51 66 60

kuPię

Dywan  od 15 zł m2
Krzesło  15 zł     
Fotel  50 zł
Kanapa       od 150 zł
Sprzątanie mieszkań    od 250 zł

jednoskrzydłowe   25 zł
dwuskrzydłowe   35 zł
balkonowe    50 zł

TEL. 796 371 666

MyCIE OKIEN

warszawska spółdzielnia handlowa
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